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מרן הגאון רבי יצחק שיינר שליט"א, ראש ישיבת קמניץ וחבר מועצת גדולי התורה, במעשה מופלא ממשנת 
סבו הגדול, מרן הגאון רבי ברוך בער ליבוביץ זצוק"ל, ראש ישיבת קמניץ ובעל ה"ברכת שמואל"

ט אֵלָיו חָסֶד" )בראשית ל"ט, כ"א( "וַיֵּ
סבא )מרן הגאון רבי ברוך בער ליבוביץ בעל ה"ברכת שמואל"( 
זצוק"ל, תמיד היה אומר: "בן אדם צריך להכין את עצמו לאחר 

מאה ועשרים, לבוא לבית דין של מעלה עם משהו 
שהוא היה מיוחד בזה והשקיע בזה כל החיים". פעם 
כשישב עם תלמידיו, אמר: "כשאני אבוא לעולם 
האמת, איני יודע עם איזה דבר חזק אני אבוא. ללמוד 
כמו שצריך - הרי אני מקווה לפגוש שם את הרבי ר' 
חיים, ואילו פנים יהיו לי לידו? אם אני אדבר על 
עמקות בתורה - הרי אני מקווה לפגוש שם את רבי 
עקיבא אייגר, ומה אני בכלל לעומתו? אם אומר 
שהייתי חזק במידות טובות - הרי רבי ישראל סלנטר 

זיע"א, יישב שם, ואני אתבייש ממנו ואתחבא!"...
הרהר רבי ברוך בער כמה רגעים, לפתע התעשת 
ואמר: "אני אבוא לשם עם טענה חזקה שאהבתי כל 
יהודי בכל נפשי מכל הלב, עד בלי סוף!" והוסיף ואמר: 

"כל יהודי שהייתי רואה ברחוב, אפילו מרחוק, הייתי אומר הברכה 
אוף זיין קאפ )ברכה על הראש שלו, כלומר שיחולו ברכות לראשו("
ומעשה שהיה, כך סיפרה נכדתו, הרבנית שיינר ע"ה )אשר יום 
פטירתה חל יום לאחר רבי ברוך בער זיע"א, בו' כסלו(: פעם הגיע 
בעל מלאכה לביתו של רבי ברוך בער, לתקן משהו, והוא הסתובב 
עם 'כובע עבודה' של פועלים. רבי ברוך בער חשב שהוא גוי וכשסיים 
את עבודתו והתכוון ללכת, אמר לו האינסטלטור 'יום טוב' בשפה 

פולנית. רבי ברוך בער הכיר שתי מילים בלבד בשפה הפולנית: 
'שלום' ו'יום טוב', מפני דרכי שלום, והשיב לו 'יום טוב' בפולנית.

אמר לו בעל המלאכה: "רבי. מדוע אינך עונה לי ביידיש? אני רגיל 
לשפה הפולנית ולכן אני 
מדבר כך, אבל הרב הרי 
זו ואני  לא רגיל לשפה 

יהודי מבין יידיש".
רבי ברוך בער הזדעזע 
על כך שחשב על יהודי 
חיבקו  מיד  גוי,  שהוא 
וביקש מחילה  ונישקו 
כמה פעמים, וכה הרבה 
להצטער על שחשד ביהודי 
שהוא גוי, ח"ו, הוא לא 
נרגע וביקש מבעל המלאכה: 
ואסביר לך  "בא, תשב, 
מה ההבדל בין יהודי לגוי". ישב עמו רבי ברוך בער קרוב לחצי 
שעה )!( והסביר לו עד כמה יהודי הוא חשוב וכו', ואז אמר לו: 
"אתה מבין למה אני צריך כל כך להתנצל ולבקש מחילה?!". עלינו 
ללמוד מהמעשה המופלא עם סבא זצוק"ל, עד כמה יש לאהוב כל 

יהודי ולהעריך כל יהודי!
]מתוך סברי מרנן – פרשת ויצא תשע"ח[

"כשאני אבוא לעולם האמת, איני יודע עם איזה דבר חזק אני אבוא. 
חיים,  ר'  הרבי  את  שם  לפגוש  מקווה  אני  הרי   - שצריך  כמו  ללמוד 
ואילו פנים יהיו לי לידו? אם אני אדבר על עמקות בתורה - הרי אני 
מקווה לפגוש שם את רבי עקיבא אייגר, ומה אני בכלל לעומתו? אם 
אומר שהייתי חזק במידות טובות - הרי רבי ישראל סלנטר זיע"א ישב 

שם, ואני אתבייש ממנו ואתחבא!"

מצורף מדי 

שבוע למנויי 

חוברת

'כל העלונים'
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מרן הגאון רבי גרשון אדלשטיין שליט"א, על הענווה של החפץ חיים והחזון איש
יָדוֹ" )בראשית ל"ט, ג'( ה ה' מַצְלִיחַ בְּ ר הוּא עשֶֹׂ "וְכלֹ אֲשֶׁ

סכנת הפרסום
יש דבר שהוא טבע האדם, אבל הוא טעות גמורה. אדם בטבעו רוצה להיות 
מפורסם, ואוהב את הפרסום. כל אחד שיש לו מעלות, כגון שהוא חכם, או 
בעל מידות טובות, או שהוא ירא שמים, או למדן, בדרך הטבע הוא רוצה 

שיכירו את מעלותיו ויחשיבו אותו.
אבל האמת היא שפרסום מזיק לאדם, וכך מפורש בגמרא )סנהדרין יד, 
א(: "רבי זירא הוה מיטמר מלמיסמכיה", היינו שהסתיר עצמו ולא רצה 

שיסמכוהו, כיון ששמע מרבי 
אלעזר שאמר 'הווי קבל וקיים' 
– קבל פירושו חושך בארמית, 
נסתר  להיות  שכדאי  היינו 
בחשיכה, שלא יכירו אותו ולא 
ידעו מהמעלות שלו, ועל ידי 
זה יהיה קיים. ואילו אם יהיה 
כי  קיים,  יהיה  לא  מפורסם 
הפרסום מסוכן ומזיק ויש בו 
לא  אנשים  הרבה  הרע.  עין 
מבינים את זה, ורוצים שיפרסמו 
אותם. אדם מטבעו רוצה להיות 
ורוצה שיידעו את  מפורסם, 
וכששומע   , שלו החשיבות 
שמחשיבים אותו הרי הוא שמח 
בזה, אבל האמת היא שאם לא 
היו מחשיבים אותו היה יותר 

טוב.
הנהגת החזו"א

אפילו בחידושי תורה, החזון איש הדפיס את ספריו בעילום שם, רק רמז 
את שמו בראשי תיבות חזון אי"ש. וכן הכתובת להשיג את הספר לא הייתה 

כתובת שלו. ונזהר מהפרסום ככל יכולתו.
ובאמת מתוך ספרי החזון איש ניכרת גדלותו וגאונותו בתורה, ושמעתי כי 
כשהוציא את ספרו הראשון ביקש לקבל עליו הסכמה, ושלח את הכתבים 
לאחד מהגדולים שיעבור עליהם, ועיין בהם אותו גדול, ואמר כי אינו מוכן 
לתת הסכמה לספר זה, שלא יתכן שחיברו אחד מבני דורנו, ובוודאי חידושי 
התורה האלו אינם של המחבר, אלא לקחם מאחד מגדולי הדורות הקודמים, 
לפני כשלוש מאות שנה, והעתיקם וחיברם על שמו... ואמר כי דברים אלו 

מספיקים לו, ובזה כבר קיבל הסכמה טובה מאוד על ספרו.
כך הסתיר את עצמו, ולא פרסם שמו בספריו, כדי שלא יידעו שהוא המחבר, 
ויחשבו שזה באמת חיבור של אחד מהדורות הקודמים. זה היה רצונו, שלא 

יכירוהו, ולא יידעו את חשיבותו.
ספרי החפץ חיים

והנה בדרך כלל בהסכמות כותבים על המחבר הרבה שבחים ותארים, כגון: 
'הגאון', 'הגדול', וכיוצא בזה. וידוע כי החפץ חיים כשהדפיס את ספריו 
שקיבל עליהם הסכמות, השמיט חלק מהתארים שכתבו עליו, ובמקום זה 
'וכו'', כי לא רצה שיחשיבו אותו כל כך, והעיקר הוא שיחשיבו את  כתב 

הספר, לא את המחבר.

ומה הייתה המטרה של הספר? לזכות את הרבים! כידוע שהחפץ חיים לא 
הדפיס סתם חידושי תורה, רק דברים שהציבור צריך.

והספר הראשון שחיבר בצעירותו היה 'חפץ חיים', ובתחילה לא פרסם את 
שמו על הספר, והוציאו בעילום שם, והיו רבים שלא ידעו את שמו האמתי, 

לכן קראוהו 'חפץ חיים' – על שם ספרו.
והמטרה בזה הייתה לזיכוי הרבים, כמו שכתב בהקדמתו שם כי חורבן בית 
המקדש היה מפני שנאת חינם, ולשון הרע גורם הרבה שנאת חינם, ומחמת 
זה נמשך החורבן עד היום, לכן התחיל עם זיכוי הרבים מלשון הרע, לתקן 

את חטא החורבן ולקרב את הגאולה.
והדפיס גם ספרים באידיש, ראיתי את אחד 
הספרים שהוציא לאור )גדר עולם( שהעתיקו 
בעצמו ללשון אידיש, והדפיס בראש הדף בלשון 
הקודש, ובתחתיתו בתרגום לאידיש, כדי שגם 
אנשים פשוטים ונשים יבינו מה שכתוב שם. הכל 

בכוונה לזכות את הרבים.
וחיבר שני חלקים: חלק ראשון 'חפץ חיים', הוא 
כמין שולחן ערוך על הלכות לשון הרע, ובו כל 
ההלכות הנוגעות לזה, וחלק שני 'שמירת הלשון' 
בו דברי מוסר וחיזוק לשמירת הלשון, ויש בו גם 
שער התורה, ושער התבונה, הרבה דברי מוסר 

המשפיעים מאוד. 
ובספר אפיקי ים )חלק שני בתחילת הספר(, 
מביא מאחד הרבנים בדור הקודם, שמי שילמד 
בספרי החפץ חיים, זה ישפיע עליו מאוד, ויקבל 
השפעה עצומה מזה. כל ספרי הח"ח משפיעים 
מאוד, כגון שם עולם, נדחי ישראל, אהבת חסד 
ושאר הספרים שחיבר, שיש בהם דברי חיזוק לתורה ולמידות טובות. זהו 

זיכוי הרבים ביראת שמים.
משנה ברורה

ואחר כך הוציא לאור גם את חיבורו הגדול 'משנה ברורה' – לזכות את 
הרבים בהלכה למעשה. יש הרבה שיטות בהלכה, כגון מגן אברהם, ט"ז, 
הגר"א, חק יעקב על הלכות פסח, שולחן ערוך הרב, ועוד הרבה פוסקים 
ראשונים ואחרונים, וקשה לדעת את ההלכה למעשה בכל ענין וענין, ולצורך 
כך חיבר את המשנה ברורה, כדי שיידעו את ההלכה בחלק אורח חיים הנוגע 

למעשה יום יום.
לכן באמת חשוב מאוד ללמוד משנה ברורה, הלכות תפילה וברכות, ברכת 

המזון ושאר הלכות הנוגעות למעשה דבר יום ביומו.
משנה ברורה הוא ספר חיוני מאוד לדעת מה לעשות בכל יום ובכל רגע, 
מה לעשות ומה לא לעשות, וכן דברים הנוגעים למחשבה, מה לחשוב ומה 
לא לחשוב, מה צריך לחשוב ומה אסור לחשוב, כיצד לנהוג במעשה בדיבור 
ובמחשבה, הכל מפורש במשנה ברורה. ושם כתוב גם על לימוד המוסר 
)משנ"ב סימן א' ס"ק י"ב, ובסימן תר"ג ס"ק ב'(, שיש חיוב ללמוד ספרי 
מוסר. אדם שאינו לומד מוסר נכשל בהרבה דברים, ומי שלומד מוסר זוכה 
לחיים מאושרים, לא רק שאינו נכשל בחטא, אלא הוא גם חי חיים מאושרים!  
)מתוך עלון דרכי החיזוק מקץ תשע"ז(  

והחפץ חיים הדפיס גם ספרים באידיש, ראיתי את אחד הספרים 
הדף  בראש  והדפיס  אידיש,  ללשון  בעצמו  שהעתיקו  שהוציא 
אנשים  שגם  כדי  לאידיש,  בתרגום  ובתחתיתו  הקודש,  בלשון 

פשוטים ונשים יבינו מה שכתוב שם
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האזינו עכשיו לשיעורי
הרה''ג רבי אריה זילברשטיין שליט''א 

כ-5 דק' ביום וזכיתם ללמוד את ה'דף היומי בהלכה' 

או 4992*

 מרן ראש הישיבה, הגראי"ל שטיינמן שליט"א, על ברכות וזהירות מלשון הרע
קטעים מתוך יומנו האישי של הג"ר יצחק לווינשטיין זצ"ל

לוֹם אַחֶיךָ" )בראשית ל"ז, י"ד( "רְאֵה אֶת שְׁ
יום חמישי, כ"ג כסלו

ברכות
נכנסתי לפני השיעור, והכניסו כמה פתקים על כל מיני ברכות וכד', ואמר 
מרן: "היום כ"כ הרבה באים לבקש על כל מיני דברים, אצל החפץ חיים זה 
לא היה כך. עד שהגיעו לראדין, זה כבר היה רק על הדברים החשובים באמת, 
לא היה טלפון ומכוניות שאפשר היה להגיע בקלות"... ואז הוסיף: "לא נחשוב 
שחפץ החיים בירך כל אחד, היה קשה להוציא ממנו ברכות... אפילו במשפחתו, 
אם באו לבקש ממנו ברכה, ושמע שהם לא מאה אחוז בסדר, התחמק 
והתחמק עד שהבטיחו שיהיו בסדר, ואז גם אמר: 'נו, אם אתם מבטיחים, 
כך וכך'...". והמשיך: "אצל החפץ חיים כל ברכה התקיימה, כמו שמסופר 
על הגרא"ז ששלח את מרן הגרא"מ שך לחפץ חיים עבור בנים לבתו – בן 
מנחם, והחפץ חיים בירך ונפקדה בילד אחד, ועברו כמה שנים ולא נפקדו. 
וקרא הגרא"ז לרב שך ושאל: 'איך החפץ חיים בירך?', והשיב שהחפץ חיים 
אמר: 'שיזכו לבנים' – לשון רבים, ואמר הגרא"ז א"כ אין מה לדאוג, וכך 

הווה. אבל החפץ חיים לא סתם בירך".
המשיך מרן ואמר: "זה פשוט. פה שנזהר כל ימי חייו, פה שלמד כל ימי 
חייו ביגיעה עצומה, פשיטא שכל דיבור שיוצא ממנו התקבל בשמים". 
המשכנו לדבר, ואמר: "בזמן החפץ חיים לא הייתה נהירה לשמוע אותו. 
ובאמת החפץ חיים אמר דברים פשוטים, היוצאים מן הלב. אך היה צריך לב 
גדול כמוהו להבין את זה. ובפרט שהחפץ חיים לא היה מדבר עם תנועות 

בידיים וכד', כדרך הדרשנים, בפאתוס והצגה, אלא מאוד מאוד פשוט!".
יום ראשון, כ"ו כסלו

הנר דלק עד הבוקר
בצהריים נכנסתי לסדר נרות חנוכה, ושמח שמחה על נר א' שדלק בשבת 

עד שמונה וחצי בבוקר...
מחלוקת במסגרת עבודת ה'

דיברנו על המחלוקת ב... וחזר על המשפט: "אה, חושבים שהכל במסגרת 
עבודת ה'".

יום שני, כ"ז כסלו
עסוקים בלשה"ר ולא מפחדים

סיפר, שר' חיים ברמן מספר, שר' שמואל סיפר, שסבו היה אצל רבי ישראל 

סלנטר ודיבר עמו, ופתאום שם 
לב שפיו נאלם ואינו יכול לדבר, 
כמין שיתוק. ולאחר כמה דקות 
הוא דיבר עמו הלאה, ושאלו: 
"מה קרה?", ואמר שמדבריו היה 
ניכר שהולך לדבר לשוה"ר. ור' 
ישראל נתקף כזה פחד שנאלם 

פיו.
נורא! איזו יראת שמים הייתה 
לר' ישראל, ואנחנו כל יום עסוקים 

בלשה"ר ולא מפחדים...
בעלי תשובה

סיפר עוד סיפור, שרצ"פ פרנק 
סיפר, שזוכר בילדותו ששמע דרשה מר' ישראל, והתעלף באמצע הדרשה 
מרוב התרגשות ופחד. ודיבר מרן ראש הישיבה על הדור שלנו, שהקב"ה 
עשה איתנו כזה חסד. בשעתו ר' ישראל נסע ממקום למקום 'לעשות נפשות', 

והיום כל אברך 'עושה' בעלי תשובה לרוב, איך זה?
אלא הקב"ה רואה כמה הדור יתום ועצוב, ורוצה לזכות בזכויות, לכן הקב"ה 

ברחמיו מגלגל כאלה מצוות, 'כל המקיים נפש אחת' וכו'. 
שאלתי: "ומה איתי?"

ורבינו מחזיר לי מיד: "ומה איתי?"
ועניתי: "הכל בזכותכם!"

ואמר: "הלוואי".
והמשיך: "מתעסקים עם תלמידים, כמה שיותר להכניס תורה ויראת שמים 

בתלמידים".
שאלתי: "איך משפיעים רצון בתלמידים בתורה?"

ואמר: "בשיעור בקיאות זה קשה, זו שעה קשה. וכי אתה בגיל שלהם היית 
יותר טוב?"

תכנית לילדים התבטלה
מכונית עם רמקול עברה, וראש הישיבה שאל מה זה. אמרתי שאיזו תכנית 

לילדים מתבטלת. ומיד הגיב: "ב"ה, פחות צרות בכלל ישראל!".
)מתוך הספר 'הפנקס' – קטעים מתוך יומנו האישי של הג"ר יצחק לווינשטיין זצ"ל(

"היום כ"כ הרבה באים לבקש על כל מיני דברים, אצל החפץ חיים זה לא 
היה כך. עד שהגיעו לראדין, זה כבר היה רק על הדברים החשובים באמת, 
לא היה טלפון ומכוניות שאפשר היה להגיע בקלות... לא נחשוב שהחפץ 
חיים בירך כל אחד, היה קשה להוציא ממנו ברכות... אפילו במשפחתו..."
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פנינים מיוחדים מאוצרו של הגאון רבי אליעזר טורק שליט"א
בִיאוּ אֶת יוֹסֵף מִצְרָיְמָה" )בראשית ל"ז, כ"ח( "וַיָּ

לפני כמאה שנים חי בירושלים איש אלוקים קדוש, הגאון הצדיק רבי משה 
ענֶער דיין". בצעירותו הוא נמנה  אפֶּ יוסף הופמן זצ"ל, שכונה בהערצה ה"פָּ
על גדולי תלמידי ה'כתב סופר' זצ"ל, ושימש ברבנות בקהילה הקדושה 
פאפא בהונגריה. בסוף ימיו עלה לארץ הקודש, ונודע שמו למרחוק כאחד 

מגדולי וצדיקי הדור וכבעל מופת פלאי. 
בקובץ לזכרו של אותו קדוש, שהודפס בסוף הספר 'מי באר מים חיים', 
נכתבה עובדה נוראה בשם אחד מקרוביו, הרה"ח רבי משה אייזנבאך זצ"ל, 
ששמע זאת מעדי שמיעה ששמעו זאת במפורש מפיו בהזדמנות מסויימת. 
אך גם קודם לכך עברה עובדה מעניינת זו במשך שנים רבות, מפה לאוזן, 

על ידי יודעי דבר. 
אירע פעם, בעיצומו של 
שיעור חומש שמסר הדיין 
מדרשו,  בבית  מפאפא 
שעמד על קושיית המפרשים: 
עדות  מתיישבת  כיצד 
התורה על ראובן שרצה 
להציל את יוסף: "למען 
הציל אותו מידם להשיבו 
אל אביו" )לז, כב(, בעוד 
פסוק  אותו  שבתחילת 
נאמר שראובן הוא הוא 
אל  זה שיעץ להשליכו 
נחשים  בו  שיש  הבור, 
ועקרבים? והרי מי שנפל 
לבור של נחשים ועקרבים, 

אמרו בגמרא בסוף יבמות, שמעידים עליו שמת ומתירים את אשתו להינשא? 
ויישב הדיין מפאפא את הקושיא כך:

הרי השבטים אמרו: "לכו ונהרגהו ונשלכהו באחד הבורות ואמרנו חיה רעה 
אכלתהו" )שם, כ(, הרי שהיו מצויים שם כמה בורות. והנה ראובן הלך לבדוק, 
ומצא בור אחד שהיה ריק מנחשים ועקרבים, ואמר אל אחיו בלשון הזה: 
"השליכהו אל הבור הזה", דוקא אל הבור הזה, אך מבלי שיאמר להם את 
טעמו מדוע הוא חפץ דוקא בבור זה. והשבטים שלא ידעו שבסתר ליבו רוצה 
הוא להצילו, לא דקדקו בלשונו והשליכו אותו אל בור אחר, כמו שנאמר: 
"ויקחוהו וישליכו אותה הבורה" – לבור אחר שהזדמן להם, ולא לבור שסימן 

עליו ראובן, ולכן היו בו נחשים ועקרבים. 
נמצא, שראובן הוא אמנם זה שהציע להשליכו אל הבור, כמו שנאמר: 
ה", ועדיין אין  לִיכוּ אֹתוֹ אֶל הַבּוֹר הַזֶּ כוּ דָם הַשְׁ פְּ שְׁ "וַיֹּאמֶר אֲלֵהֶם רְאוּבֵן אַל־תִּ
יבוֹ אֶל  דָם לַהֲשִׁ יל אֹתוֹ מִיָּ זו סתירה לעדות התורה שכוונתו היתה "לְמַעַן הַצִּ
אָבִיו", שהרי הוא אמר להם במפורש להשליכו לבור מסויים, ששם בדק שאין 

נחשים ועקרבים, והאחים הם שהשליכו אותו לבור אחר מסוכן.  
כשסיים הדיין מפאפא את דבריו, ראה אחד התלמידים החשובים כיצד  הדיין 
מביט לכיוון פתח בית המדרש ומחווירות פניו. הוא הסתכל בעקבותיו וראה 
איש גדול וגבוה, בעל מראה נורא, כשהוא מנענע לרבו בראשו ומיד נעלם.  

לאחר השיעור שאל את הדיין מי הוא האיש שבא לכאן בעיצומו של השיעור. 
השתומם הדיין ושאלו בפליאה: "וכי ראיתם אותו?", וסירב בתחילה להשיב 
לשאלתו, אך לאחר הפצרות מרובות נעתר לבקשת תלמידו לגלות, שהיה 
זה ראובן בן יעקב בכבודו ובעצמו, שבא מן השמים להודות ולהחזיק לו 

טובה על שלימד עליו זכות!
ודבר פלא דומה לזה, כתב הגאון רבי משה שטרנבוך שליט"א, ראב"ד 
ה'עדה החרדית', בספרו 'טעם ודעת' )פרשת וישלח(. שם מביא ביאור נפלא 
שכתב זקנו הגאון רבי אפרים זלמן מרגליות זצ"ל בשם הרמ"א, ללמד זכות 
על ראובן שבלבל יצועי אביו, ובסוף הדברים הוא כותב כך: "ראובן נשק 
לרמ"א בחלום על שהפך בזכותו, וכן מובא בספר 'חידושי הגרשוני', להגאון 
רבי גרשון אשכנזי זצ"ל ממיץ בשם הרמ"א, שדמות דיוקנו של ראובן 

נתגלתה לו והחזיקה לו טובה על שלימד עליו זכות".
•••

מכירת יוסף למצרים לא היתה הצלה לכלל ישראל רק מבחינה גשמית 
להצילם מהרעב, אלא גם ובעיקר הצלה מבחינה רוחנית. נסביר את הדברים:
ישנה אמרה נפלאה ששמעתי מאבי מורי שליט"א: מדוע באמת גלגל 
הקדוש ברוך הוא דבר זה, שיוסף הצדיק, בחיר השבטים, איש אלוקים 
קדוש, ישהה במשך שלוש שנים במקום זוהמה כה נוראה, ויתמודד עם 

התמודדויות כה מסוכנות?
הוא הסביר את הענין נפלא: הלוא אחד מחוקי הטבע הידועים הינו "חוק 
כלים שלובים", כאשר ישנם כלים או צנורות שמחוברים זה לזה, אם ישימו 
יגיעו המים בכלי או בצינור השני לגובה אחיד. כיום  מים באחד מהם 
שמרבית התושבים גרים במבני מגורים גבוהים משתמשים בחוק זה כדי 
להעלות את המים לגובה. בונים מגדל מים מקביל לגובה הבנין, וככל 

שהמגדל גבוה יותר הצינור שכנגדו מעלה את המים לגובה רב יותר. 
הנה עשרות שנים לאחר מכן ירדו כלל ישראל למצרים, וחיו שם קרוב 
למאתיים וחמישים שנה, בארץ כה נוראה, המשוקצת והטמאה ביותר בעולם. 
כיצד יתכן שמלבד שלומית בת דברי לא נכשל שום איש מישראל בעריות? 
- ההסבר לזה הוא, שיוסף הצדיק העניק לכלל ישראל את הכח להתגבר על 
היצר הרע, על ידי שכבש את יצרו בצורה הקשה והאיומה ביותר, הוא הטביע 
בנו את הכח להתגבר על הנסיונות, ולעבור את כל אותן השנים בלא שום 

מכשול.
הכרתי יהודי יקר ובר אורין, שמו היה הרב מיכאל רפול זצ"ל. בצעירותו 
זכה לשמש את ה'סבא קדישא' הגה"צ רבי שלמה אליעזר אלפנדרי זצ"ל, 
ובסוף ימיו התגורר בשכונת בית וגן בירושלים. הוא סיפר לי את העובדה 
הנפלאה הבאה: באחד הימים כשצעדתי באחת השכונות המעורבות בירושלים 
– מקום בו התגוררו הורי, פגשתי ברב מפוניבז' מרן הגאון רבי יוסף שלמה 
כהנמן זצ"ל, כשהוא בדרכו לביתה של אשה חילונית שנודעה בעושרה הגדול, 

להתרימה למען הישיבה.  
אמרתי לרב שהיות ואני חס על זמנו היקר ועל כוחו שלא יגע לריק, לכן 
הנני להציע לו שלא יטרח ללכת אל אותה אשה אפילו לא עוד פסיעה אחת 
נוספת, משום שיש לי נסיון רב עימה בנושאי צדקה, ומעולם לא זכיתי לקבל 
ממנה אף לא אגורה שחוקה אחת! הרב דחה את דברי בהינף יד, והתכוון 
להמשיך בדרכו, אך ביקשני אם בכל זאת אהיה מוכן רק להצטרף אליו 

כשדפקנו בדלת ניגשה האשה לפתח הבית כשהיא לבושה בחוסר 
צניעות. הרב מפוניבז' לא נרתע, ומיד נעץ את עיניו בתקרת הסלון 
ולא היטה אותן לכיוונה של האשה אפילו לא לרגע, וכך החל לדבר 

על ליבה בצורה משכנעת וחמה בעד הישיבה הגדולה שהקים...

המשך בעמוד הבא <<<
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<<< המשך מעמוד 5

לביתה, מבלי שאצטרך לסייע לו בשום דבר. כמובן שנענתי בחיוב ובחפץ 
לב לבקשתו, והתלוויתי אליו עד לביתה. 

כשדפקנו בדלת ניגשה האשה לפתח הבית, כשהיא לבושה בחוסר צניעות, 
כפרוצה ממש. הרב לא נרתע, מיד נעץ את עיניו בתקרת הסלון ולא היטה 
אותן לכיוונה של האשה אפילו לא לרגע, וכך החל לדבר על ליבה בצורה 
משכנעת וחמה בעד הישיבה הגדולה שהקים בטבור הארץ, ואודות העול 
הכספי הכבד מנשוא שרובץ על כתפיו, הוא נאלץ לכתת רגליים ולבקש את 
עזרתה. "גם העיניים שלי", סיפר הרב רפול, "עכבו בדריכות כל העת אחר 
מבע הפנים של הרב, ובתזוזות העיניים שלו, ולא הביטו באשה העומדת 

לפנינו. 
"בסיום הדברים שיצאו מקירות ליבו הטהור של הרב, הוציאה האשה את 
ארנקה, ושלא כדרכה שלשלה סכום כסף מכובד ביותר לידי הרב, למול עיניי 
המשתאות. לא התאפקתי", המשיך הרב רפול את סיפורו, "ושאלתי אותה: 
'הן הלוא פעמים רבות באתי הנה כדי לזכותך במצוות חשובות שונות, ומעולם 
לא זכיתי לקבל ממך אף לא פרוטה אחת. מדוע הפעם הזאת שפר מזלו של 
הרב מפוניבז', שהענקת לו סכום כה מכובד?'. היא השיבה לי: 'וכי אינך 
רואה איזה עינים טהורות יש לו?... הוא מדבר איתי כאן שיחה ממושכת והוא 
לא מביט בי אפילו לא פעם אחת! האינך רואה עליו שהוא צדיק? מגיע לו 

שאתמוך בו!'..." 
•••

כיצד אכן הצליח יוסף לעמוד בגבורה מול כאלו נסיונות קשים? - מבואר 
בגמרא, שאילולי דמות אביו שנגלתה לו בחלון, היה יוסף נכנע לפיתוייה של 

אותה מרשעת, וגילוי דיוקן אביו הוא זה שהצילתו מן החטא!
בעלי המוסר מבארים, שבוודאי דמותו של יעקב אבינו שנראתה ליוסף, 
היתה מחמת הרגלו התמידי להעמיד את דמות דיוקנו כל העת למול עיניו, 
ומיד כשיצא מבית אביו שמר בזכרונו את צורת דיוקן אביו, כדי שהיא תחזיק 
אותו במצבו הרוחני, שיהיה לו 'מחייב' להיכן יש לשאוף להגיע בעבודת ה', 
ומהו הרף הגבוה שניתן להגיע בחיים. כשראה את דמותו הגדולה של אביו 
במצבו הקשה והאיום, הוא נזכר בדוגמא האישית שראה אצלו, ביראת השמים 
הגדולה שספג ממנו, את האוויר הזך של קדושה וטהרה שנשם בצילו. זה 
מה ששמר עליו שלא יחטא, והשפיע עליו אף יותר מכל סתרי התורה שלמד 

עימו ביחידות במשך כל השנים. 
יוסף הבין שלא תהיה לו אפשרות להישאר איתן בקדושתו ובצדקותו, 
ולשרוד את חיי הטומאה הללו במצרים, מבלי שיהיה דבוק בליבו ובמחשבתו 
בדמות דיוקנו של אביו, ויחוש שהוא נמצא בבית אביו כבימיו הקודמים. 

הנהגה זו היא שעמדה לו בזמנים ובנסיונות הקשים ביותר שלא להיכשל!
האדמו"ר בעל ה'שפע חיים' מצאנז-קלויזנבורג זצ"ל, היה מספר שאביו 
האדמו"ר הרה"ק רבי צבי הירש הלברשטאם זצ"ל, אב"ד רודניק, פנה אליו 
פעם ואמר לו: "מקנא אני בך שלא הכרת את הסבא הגדול ה'דברי חיים' 
מצאנז ושאר צדיקי השושלת למעלה בקודש, ולכך איך שתתנהג ייחשב 
כטוב. אך אני שהכרתי את אותם שרפי מעלה, הרי יתבעו ממני כיצד לא 

למדתי מדרכיהם? כיצד דמותם הגדולה לא עמדה מול עיני?".  
בצילו של מרן ראש הישיבה הגרא"מ שך זצ"ל, ראו בכל הזדמנות ובכל 
פעולותיו הכלליות והפרטיות כיצד דמותו המאירה של מרן ה'חפץ חיים' 

זצ"ל עומדת למול עיניו. את פני 
ה'חפץ חיים' הוא זכה להקביל כמה 
פעמים, ומאז הוא ראה באישיותו 
דוגמא וסמל של שלימות. לישנא 
דשגרא היו אצלו ביטויים מן הסוג 
הזה: "מה היה ה'חפץ חיים' אומר 
על כך?", "אני אומר לכם שה'חפץ 
חיים' לא היה מרוצה מדבר כזה", 
"אילו ה'חפץ חיים' היה חי עימנו 
וכך". כך גם  נוהג כך  בוודאי היה 
כשתיאר פעם דברי חז"ל על ענייני 
עולם הבא, אמר: "אני רואה למול 
יושב כעת  עיניי את ה'חפץ חיים' 
במרומים, ומתענג על זיו השכינה. 

שר, שמח ורוקד!". 
תמיד ראו בו את הרצון להתחקות 
אחר מעשיו ולצעוד בעקבותיו. בספר 
'משולחנו של רבינו' כתוב ביטוי 
מפליא שהתבטא הרב  שך: "החפץ 

חיים הוא הרבי של כלל ישראל עד ביאת משיח!". דמות דיוקנו של ה'חפץ 
חיים' נגלתה לו! היא נטעה בו תחושת 'מחייב' לרוממות, לגדלות ולשלימות!

•••
לאחר השואה האיומה החלו לעלות פליטים רבים לארץ הקודש, מרביתם 
הגיעו אחד מעיר ושנים ממשפחה, בודדים וגלמודים, סחופים ודווים. לחלקם 
היתה תמונת מזכרת מהוריהם או מקרוביהם שנספו על קידוש ה', ובה 
הרגיעו מעט את תחושות הגעגועים העזים שקיננו בהם. אבי מורי שליט"א 
רגיל לספר בבדיחותא על יהודי אחד, לא חכם במיוחד, שבא גלמוד מהשואה, 
ולא היתה לו שום מזכרת מאביו, וגעגועיו כלפיו גברו. הוא ניגש באחד הימים 
לצייר מומחה ותיאר לו בפרוטרוט כיצד היו נראים תווי פניו וצורתו של אביו, 
וביקש ממנו שינסה לקלוע אל המטרה לפי תיאוריו. הוא כמובן שילם לו 

על כך טבין ותקילין. 
כאשר הגיע הציור מושלם ומוכן לביתו, פרץ הלה בבכי סוער, לדבריו הוא 
כלל לא שיער שאביו נראה כה גרוע. "כשחייתי איתו הוא היה נראה הרבה 
יותר טוב ובריא, ואילו כאן בציור הוא נראה כה תשוש וחלש, מי יודע כמה 

צרות עברו עליו מאז שעזב את הבית..." – התלונן הלה.  
אך הצייר לא הבין מה פשר סערת הרגשות הזאת, ואמר לאיש: "אביך 
נשאר בדיוק כפי שהיה, אך הציור לא צוייר היטב! כיצד תרצה שאצייר את 

תווי פניו של אביך בדיוק כמו שהיה מבלי שראיתי אותו מעולם!". 
ציור דמות יכולה להיעשות על ידי שמכירים את המתואר, ולצייר את ציור 
המחשבה אל הפועל, אך בלי היכרות אישית - הדבר לא יתכן כלל. יוסף 
אבינו זכה להכיר היטב את יעקב אביו, והליכותיו היו חקוקות על ליבו, וממנו 

הוא שאב כוחות, יכולות ודוגמא אישית כיצד להינצל מן הנסיונות!
)מתוך הספר אוצרותיהם אמלא(

"מעולם לא 
זכיתי לקבל ממך 

אף לא פרוטה 
אחת. מדוע 

הפעם הזאת 
שפר מזלו של 
הרב מפוניבז', 

שהענקת לו 
סכום כה 

מכובד?'."

הניוז היומי של דרשו.

 'ניוזלטר' מלא וגדוש בתוכן תורני - הלכתי, אקטואלי ומרתק.
עם סיפורים, רעיונות, ווארטים ועוד...

בהגשה מקצועית עם טעם של עוד... להצטרפות שלח מייל ל-

הצטרף להצלחה!
מדי יום אצלך במייל

dirshu@dirshu.co.il
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רבי שלום ארוש שליט"א בפרק איך לחיות באמונה בבורא ית"ש
לִיכוּ אתֹוֹ אֶל הַבּוֹר" )בראשית ל"ז, כ"ב( "הַשְׁ

אדם שנמצא בסכנה: מלפניו יש תהום, ומאחוריו בני אדם הרוצים להרוג 
אותו – טוב יותר שיקפוץ לתהום, משיפול בידי בני אדם, כמו שאמר דוד 
המלך ע"ה: "נפלה נא ביד ה' כי רבים רחמיו, וביד אדם אל אפולה..." )שמואל 
ב', כ"ד, י"ד(. וזאת מהסיבה שהבאנו לעיל, שכאשר אדם מאמין עומד מול 
סכנה טבעית, הוא נשען אך ורק על ה' יתברך, וצועק אליו בכל כוחו, אז ה' 
יתברך משגיח עליו, ועושה לו נס. מה שאין כן, כאשר הוא עומד מול אדם 
אחר, והוא מפנה את ההשתדלות שלו כלפי אותו  אדם ואינו נושא את עיניו 
אל ה' יתברך לבד, אזי ה' יתברך אינו משגיח עליו בהשגחה מלאה, ויכול 
הוא ליפול בידי שונאיו. וכל שכן אם שוכח לגמרי את מציאות ה', ורואה 
מולו רק בני אדם, אז ה' יתברך מסיר השגחתו ממנו, והוא בודאי נופל ביד 

שונאיו.
אנשים או נחשים

כך מסבירים המפרשים את מעשה השלכת יוסף לבור:
אחי יוסף החליטו להרוג אותו. כאשר ראה ראובן שהאחים חזקים בדעתם 
להרוג את יוסף, רצה להציל אותו מידם. לכן הציע להם להשליך אותו לבור 

ריק... ריק אמנם ממים, אבל מלא בעקרבים ובנחשים ארסיים...
ולכאורה, יש כאן פליאה גדולה: מה עלה בדעתו של ראובן? איזה מעשה 
הצלה הוא זה? ומה תועיל השלכת יוסף לבור מלא בשרצים ארסיים? הלא 
בודאי כאשר ינחת על ראשם, הם יכישו אותו ויהרגוהו. טוב יותר שיישאר 

יוסף ביד אחיו, ואולי יוכל לעורר 
את חמלתם, ולא יהרגוהו! 

ידע,  התשובה היא שראובן 
שיוסף הצדיק הוא בעל אמונה; 
לו ברור שתיכף שיוסף  והיה 
ירגיש בסכנה מהנחשים ומהעקרבים, 
מיד יצעק אל ה' בכל לבו, ואז 
ה' יתברך בודאי יציל אותו מהם. 
כי כך התנה הקדוש ברוך הוא 
עם הטבע, שתיכף שאדם צועק 
חייב  – הטבע  לבו  אליו בכל 
להשתנות. כמובא )לקוטי הלכות 
ברכות השחר ה''(: "תנאי התנה 
הקדוש ברוך הוא עם הים, שיבקע 
יתברך  לישראל. פרושו, שה' 

הזהיר את הנהגת הטבע ואת כל המלאכים הממונים על הנהגת העולם, 
שיתנהגו בטבע הזה, שתכף כשיתפללו ישראל, וירצו לשנות הטבע, הם 
מוכרחים לעשות כרצונם: להפוך מים ליבשה, ולהעמיד החמה, ושלא יהיה 

כח לאש לשרוף ולאריות לדרוס וכו'". 
לכן ראובן היה סמוך ובטוח שבכך הוא מציל את יוסף, על אף שידע שהבור 
מלא בנחשים ובעקרבים. וזהו שכתוב שם בפרשה: "ויצילהו מידם" - בלשון 
ודאי. ולא 'וינסה להצילו מידם' – בלשון אולי. כי הצדיקים יודעים מהי כוחה 
של תפילה; והם יודעים בבירור גמור, שכאשר אדם צועק אל ה' יתברך, אזי 

הטבע מיד משתנה. 
לעומת זאת, ראובן לא סמך על אמונתו של יוסף הצדיק בניסיון מול בעל 
בחירה. כי ידע את הקושי שבעמידה בניסיון כזה, וחשש שבשעת הניסיון 
יוסף יתבלבל, ויפנה אל אחיו בתחנונים או בניסיונות פיוס ובשכנוע, כגון 
שיאמר להם: "אחיכם אני", או "רחמו על אבא", וכדומה. כמו שאכן היה, 

שיוסף התחנן לאחיו, כמו שמובן מהוידוי של האחים: "אבל אשמים אנחנו 
על אחינו, אשר ראינו צרת נפשו בהתחננו אלינו ולא שמענו" )בראשית מ"ב 
כ"א(. ואם כן, מאחר שלא יסמוך על ה' לבדו, אזי השגחת ה' לא תהיה עליו 

בשלמות, והאחים יהרגוהו בלי שום מניעה. 
ברור שכאשר הושלך יוסף אל הבור, הוא לא פנה אל הנחשים או אל 
העקרבים בתחנונים שיניחו לו, אלא צעק לה' בכל לבו, ולכן ה' אכן הציל 

אותו מהם. 
דע לפני מי אתה עומד

היוצא מכל האמור כאן, שאדם העומד מול בעל בחירה המצער אותו, כגון: 
נהג שעצר אותו שוטר, או מישהו מבני המשפחה וכל כיוצא בזה, עליו 
להחליט באופן חד משמעי בפני מי הוא עומד, כמו שאומרים: "דע לפני מי 
אתה עומד!". אם הוא מחליט שהוא עומד בפני האמונה, שזה ה' יתברך, 
ולא לפני ילדיו ולא לפני אשתו ולא לפני השוטר וכו', אזי הוא לא יחניף ולא 
יתחנן ולא יעשה שום השתדלות להשפיע על אותו בעל בחירה להניח לו, 
או להישמע לו. וכל שכן שלא יכעס ולא יבזה ולא יקלל אותו. אלא יפנה אל 
מי שהשגיח עליו, והביא עליו את הניסיון הזה, שהוא היחידי שיכול לעזור 

לו – הבורא! 
ויש בזה מדרגות שונות. כי גם אם קבל את מה שקורה לו באמונה, ודבר 
עם ה', ועשה תשובה, ואחר כך נסה בכל זאת לפנות אל אותו אדם בניסיון 
להשפיע עליו – גם זה פגם באמונה שלו בהשגחה פרטית. מאחר שזה מראה 
שסוף כל סוף עדין נשארה בתוכו נקודה, שבה הוא חושב שמי שעומד מולו 
הוא מציאות בפני עצמה. כביכול, ההחלטה היא גם ביד אותו אדם, ולא בידי 
ה' לבד, והוא אינו חי באמונה האמיתית, שכל בני אדם הם ביד ה', וצריכים 

לפנות אל ה' לבדו ולא לשום אדם. 
לא ליפול לעצבות מהכישלון

גם כאשר האדם סובל עקב טעויות, כישלונות וכיוצא בזה, דברים התלויים 
לכאורה בבחירה שלו, צריך הוא לדעת שאמנם לפני שהוא טעה, היתה לו 
בחירה לא לטעות; אבל עכשיו, אחרי שכבר טעה, צריך הוא להאמין – שיש 
לבורא מסר בשבילו! ולכן אין לו לרדוף את עצמו, וליפול להאשמות עצמיות 

ולחלישות הדעת.
ההסבר לכך הוא פשוט: בוודאי אדם מאמין יודע, שכאשר הוא הצליח 
בבחירתו, זה רק מפני שמשמים עזרו לו – בזה חייב כל אדם מאמין להודות, 
ולא, זה מראה שיש לו גאווה – שאומר "אני הצלחתי". לכן כולם אומרים 
תמיד 'בסיעתא דשמיא', "בעזרת ה', בחסדי ה', ה' עזר לי" וכו'. ואם כן, חייב 
האדם המאמין להודות שגם אם הוא טעה בבחירתו, גם זה אך ורק מפני 
שמשמים לא עזרו לו, ועליו לקבל את הכישלונות שלו באמונה ובאהבה, 

וללמוד מהם. 
נמצא שאם האדם לא מקבל את כישלונותיו באמונה, שגם הם מאת ה', 
זה מתוך גאווה. ומאחר שאת הכישלון הוא תולה בעצמו, ברור שגם את 
ההצלחות שלו הוא תולה בזכות עצמו. ומה שאומר בעת ההצלחה: 'ברוך 
ה'', 'ה' עזר לי', 'הכל בחסדו יתברך', וכדומה, זה הכל רק חיצוני אצלו. כי 
המבחן האמתי לאמונה הוא דווקא כאשר האדם נכשל, שאז הוא צריך 
להודות שגם בכישלון יש מסר מהבורא. לכן אין לו ליפול לעצבות, ולא 
לרדוף את עצמו, אלא להודות על האמת שחטא, להתוודות ולעשות תשובה, 
ולהתחיל מחדש מנקודת מוצא זו לבחור נכון, כי בודאי יש לו עתה בחירה 

חדשה ללמוד מהעבר, ולהתפלל על העתיד. 
הכלל היוצא מפרק זה הוא, שבכל צער או חיסרון שיש לאדם, בלא יוצא 

מן הכלל, צריך הוא להאמין – ככה ה' רוצה! 

יש כאן פליאה גדולה: מה עלה בדעתו של ראובן? איזה מעשה הצלה 
הוא זה? ומה תועיל השלכת יוסף לבור מלא בשרצים ארסיים? הלא 
יותר  וטוב  ויהרגוהו.  אותו  יכישו  הם  ראשם,  על  ינחת  כאשר  בוודאי 

שיישאר יוסף ביד אחיו, ואולי יוכל לעורר את חמלתם, ולא יהרגוהו
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הגאון הצדיק רבי ראובן אליצור קרלנשטיין זצוק"ל על איך הכל מתנהל ומסתובב בעולמנו בהשגחה נפלאה
רוּ אֶת יוֹסֵף" )בראשית ל"ז, כ"ח( מְכְּ "וַיִּ

השגחה מכל הכוונים
הפרשה שבה אנו נצבים – מכירת יוסף על ידי השבטים – קשה ועמוקה. 
נוכל לראות רק חלקיק קטן, לא כדי להבין את שבטי י-ה, אלא כדי להשיג 

משהו לפי השגתנו - מה שאנו יכולים להפיק לקח ומוסר השכל.
במדרש )בראשית רבה פ"ה, א'( כתוב: "רבי שמואל בר נחמן פתח: 'כי 
אנכי ידעתי את המחשבות' )ירמיה כ"ט(. שבטים היו עסוקין במכירתו של 
יוסף, ויוסף היה עסוק בשקו ובתעניתו, ראובן היה עסוק בשקו ובתעניתו, 
ויעקב היה עסוק בשקו ובתעניתו, ויהודה היה עסוק ליקח לו אשה, והקב"ה 

היה עוסק ובורא אורו של המשיח".
הכל מתנהל ומסתובב בעולמנו בהשגחה נפלאה. יוסף יורד למצרים להביא 
את השכינה למצרים! להקדים לפני שעם ישראל יורדים, ולכל פרט יש מהלך 
וכוון: אמוראדיגע זאך. והמהלכים הללו אינם רק בימים ההם, אלא בכל 

מהלך החיים כיום בזמן הזה.
חום גבוה במקום מרוחק

רבי משה פרדו ז"ל סיפר לי מעשה. כפי שהוא ראה, כל אדם יכול להיווכח 
בכאלו עובדות עם עצמו, דוגמאות שמתרחשות לפתע, דברים שמגיעים לא 
לפי התוכניות, והאדם אז שואל את עצמו- מה קרה פתאום? התשובה: אמנם 
זה לא לפי התכנון שלך, אבל כך הוא לפי התכנון של הקב"ה. יש בורא, יש 

מנהיג. והרב פרדו ספר, תשמעו:
הוא, זצ"ל, הקים את מוסדות "אור החיים" בבני ברק, והיה יוצא ונוסע 
לאסוף כספים לצורך המוסד. הכרתיו וגם ראיתי בעיני כיצד הוא עובד 
באמריקה. פשוט לקנאות בו. עם כזו אמונה ובטחון היה הולך ממקום למקום 
ללא כלום בידו, וגם לא לפי הכללים ההגיוניים. ללא תכניות מיוחדות, מתוך 
בטחון פנימי שאם הקב"ה רוצה שמהקיר יצא כסף, הוא יקבל מהקיר את 

הכסף עבור מוסדות "אור החיים", ושום אכזבה לא השפיעה עליו לרעה.
הרב פרדו הסתובב בבתי כנסת בכל רחבי העולם. פעם אחת בגלות אמריקה 
הגיע למקום רחוק מקהילות היהודים, אולי בסן פרנסיסקו. מדוע נקבתי 
במקום הזה? כי הייתי שם בסן פרנסיסקו – שש שעות טיסה מניו יורק. 
הגעתי לאכסניה בערב יום הכפורים ולא ראיתי, כמובן, שום יהודי תושב 
המקום. לא ידעתי כלום כיצד לשאול ולהתעניין ]נאלצתי לשהות שם לצורך 
רפואה דחופה[. אבל היה איתי מלווה והוא ידע את מספר הטלפון של 
האחראי על בית הכנסת היהודי. הסבירו לנו היכן מקום בית הכנסת – אוה 
שמחה ממש – בית כנסת בסן פרנסיסקו! התפללנו שם 'כל נדרי' בשעה 

חמש בערב יום הכיפורים, זה היה מוראדיג!
הרב פרדו הגיע לאותו מקום נידח, לצורך פגישה עם עשיר פלוני, ולפתע 
נהיה חולה... "איך יכול להיות כזה דבר, שאני מקבל לפתע חום גבוה?", 
הייתה לו תמיהה, אבל לא היה לו זמן למחשבות, צריכים להשיג רופא! נו, 
הרופא הגיע. רופא יהודי נידח. הרופא שמע את פרטי בריאותו, ואמר כי יש 
צורך לבדוק את הלב והראות. כדי שיוכל לבדוק נצרך הרב פרדו לפשוט את 

חולצתו, והנה הרופא רואה טלית קטן מצמר.
הוא נבהל : "מה, יש היום טלית קטן?! פעם היה, אני יודע, אבל היום?!"

אמר לו רבי משה: "מה אתה מדבר, בוא לבקר בארץ ישראל, תפגוש מאות 
אלפי יהודים הולכים עם טלית קטן, וגם כאן ביבשת אמריקה בצידה האחר, 

ישנם בני ישיבות ויהודים כשרים – אלפי אלפים שלובשים טלית קטן!".
הרופא התנצל: "לא ידעתי, אצלנו אין טלית קטן עשרות שנים!".

כיון שדברו, ספר לו רבי משה כי לו עצמו יש בנות שמתחתנות עם חרדים 
לדבר ה', המניחים תפילין ולובשים ציצית וכו'. "יש לי בארץ ישראל, בבני 
ברק"- ספר הרב פרדו - "מוסד בנות, שרבות מהן מגיעות מבתים שהיו 
רחוקים או נדחים, והבנות מתחתנות עם אברכים בני תורה. אם תהיה בטיולים 
בחופשה הקרובה, תוכל לבוא לארץ 
ישראל - יש לי שם סמינר של אלף בנות"...
הרופא התפעל מאד והתרגש. סיים 
ולא רצה  לבדוק אותו, רשם תרופות, 
לקחת כסף. כזה בן אדם, מנהל של מוסד, 
והוא אומר שיש לו שם אלף בנות! הרב 
פרדו לא ויתר לו: "אתה תיקח כסף". ולא 
עוד, אלא שהוציא לו מהמזוודה תפילין... 
הרב פרדו הסתובב עם תפילין יקרות 
באמתחתו, כדי שיוכל להציע הנחת תפילין 
לעשירים הנדיבים שאינם שומרי מצוות. 
אלו לא היו תפילין של 'משרד הדתות' 
בגרוש וחצי... אלא זוג תפילין מהודרות 
ביותר, יקרות. הרופא לקח את התפילין 
ואמר: "אני זוכר את הדברים האלה, שהיו 

פעם"... )כנראה אביו או סבו שמרו תורה ומצוות(.
אמר לי רבי משה פרדו: "כאשר דברנו על תפילין, וגם נתתי לו אותן להניחן, 
חשבתי לעצמי: אומנם, 'שלוחי מצוה אינם ניזוקים', ולא הייתי צריך להיות 
חולה, אבל כנראה שכאן הייתה מטרה מיוחדת; גלגלו מהשמים שאבוא 
ואתעכב עם חום, כדי להניח ליהודי תפילין". הם נפרדו. הרב פרדו הלך 
לדרכו. עוד במרפאה, לפני שהם נפרדו, השאיר אצלו, לבקשתו, את הכתובת 
ומספר הטלפון שלו בארץ ישראל. הרב פרדו שב לארץ ישראל ושכח מהעניין.
יום אחד הוא יושב במשרד והטלפון מצלצל. "שלום, מדבר פלוני". לא 
מכיר. "מה אתה מבקש?" - "אני מעונין לבקר במשרד שלכם ב'אור החיים', 

המוסד הזה לבנות"...
-"בבקשה!". 

אחרי חצי שעה דופקים בדלת. הדוקטור מסן פרנסיסקו! -"שלום עליכם!"
-"באתי לראות את המוסד שלך, שאמרת שיש בו אלף בנות"...

-"בסדר, בבקשה!".
ערך אתו סיור בסמינר. מי שמכיר, זו כברת דרך –לסייר במוסדות "אור 
החיים". עשה עמו את כל ההקפות, כשעה הליכה. בסיום הסיור הכניסו שוב 

למשרד. התיישבו מול המאוורר.
אמר הדוקטור לרבי משה פרדו: "תשמע, באמריקה לאנשים יש כסף, גם 
לי. אני גלמוד, אין לי אף אחד. האמת, כי בהיותך באמריקה חשבתי לעצמי: 
אם הוא מספר על מוסד של אלף בנות, כנראה בביקור אמצא תשעים או 
מאה בנות, אבל בסופו של דבר אני נוכח לגלות כי המציאות עולה על כל 

דמיון, אימפריה גדולה יותר ממה שאמרת...
"בקצור, יש לי סכום כסף גדול, רכוש רב, הייתי מעונין שתהיה לי זכות – 

שאחרי מאה ועשרים הרכוש ילך למוסדות 'אור החיים'"... 
לבקשת הרופא, ערכו את פרטי ההעברה כדת וכדין, עם עורך דין, כדי שלא 

יבוא אי מי לערער על ההחלטה.
אחר כך פנה אליו ר' משה ושאל: "האם אתה יודע איזה עסק עשית עכשיו? 

הרב פרדו הגיע לאותו מקום נידח, לצורך פגישה עם עשיר, ולפתע 
נידח.  יהודי  רופא  הגיע.  הרופא  רופא.  להשיג  צריכים  חולה,  נהיה 
הרופא שמע את פרטי בריאותו, ואמר כי יש צורך לבדוק את הלב 
והנה הרופא רואה עליו טלית קטן מצמר. "מה, יש היום  והריאות. 

טלית קטן?! פעם היה, אני יודע, אבל היום?!
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הגה"צ הרב יצחק זילבר זצ"ל על מסירות הנפש בבית הכלא הרוסי
ית הַסּהַֹר" )בראשית ל"ט, כ'( נֵהוּ אֶל בֵּ תְּ "וַיִּ

לקחתי על עצמי לדאוג לאספקת המים בדליים ממבקע-הקרח שעל נהר 
קאזאנקה. היתה זו עבודה המיועדת לפחות לחמישה בני אדם. אבל השתדלתי 
להצליח לעשותה לבדי, שכן, הדבר היה כדאי לי. בעבודה זו לא הייתי תלוי 
באיש, והייתי מרוצה מהעניין. אם הספקתי ביום שישי לפני שקיעת החמה 
להביא כמות מים עד לחצות יום השבת, הרי שנותר לי לדאוג למים רק לזמן 

שמחצות היום ועד למוצאי שבת. האסירים 
לי בכך בעבור שלושה- עוזרים  היו 

חמישה רובלים ממעט הכספים שאשתי 
הצדקת היתה מביאה לי, או בעבור מנת 

לחם...
קשה לומר כי במחנה שררה אווירה 
של ידידות ורוח טובה. רבים היו המתנכלים 
לי, אך אחד הפושעים, אדם בשם אוברוב, 
הגדיל לעשות ופשוט הפך את חיי לבלתי 
נסבלים. לפעמים הגעתי ממש לכדי 
ייאוש כתוצאה מתעלוליו השטניים. 
האיש היה כבן ארבעים, ולא היתה זו 
הפעם הראשונה בה היה בכלא. מעבר 
לכך לא ידוע לי דבר על עברו, ואין לי 

מושג מדוע כה להוט היה למרר את חיי. ולמעשה, אין זה משנה לעצם העניין. 
באחד הימים שם לב לכך, שהמקום מאחורי הווילון יקר לי, וכי אני מתפלל 
שם. אוברוב מיהר לשבור את המוט, שעליו היה הווילון תלוי, ולמעשה פגע 
בציפור הנפש שלי! היה זה נורא: לא נותר לי מקום ללמוד, גם לא מקום 

להתפלל בו. 
במחנה עסק אוברוב בתיקון כלי עבודה. כאשר הייתי מוסר לו כלים לתיקון, 
היה מביא אותם להנהלה באומרו: "הנה, נתנו לזילבר, אך הוא זרק ושבר 
אותם". היו פעמים בהן שבר הוא עצמו את המטאטאים שלי, השליך את 
השברים על הגג, ואחר כך הטיל עלי את האשמה. בקיצור, האיש חיפש כל 

הזדמנות כדי להזיק ולהציק לי. 
היה זה באחד מימי שישי, כאשר ניגש אלי ובפיו הצעה מפתיעה: "שמע, 
הרי מחפש אתה בכל שבת אנשים שיביאו מים במקומך. ובכן, מהיום אני 
אביא מים במקומך בכל שבת. רק תלה כאן את המפתח של המרחץ ואני 
אפתח ואעשה הכל!". אחד היהודים, שנכח במקום ושמע את הדברים, צחק: 

"הוא ודאי חושב כי המפתח עצמו מוקצה". 
אך למרבה הפלא – אוברוב מילא את הבטחתו. עד לעזיבתו את המחנה 
לא הייתי צריך עוד לבקש טובות בשבת. תמיד דאג להביא מים ולשטוף את 

הרצפות. אני, כמובן, שילמתי לו בעבור העבודה. 
מה גרם לו להשתנות? מעולם לא שאלתי. אך האחרים היו סקרנים וההינו 
לשאול אותו. התברר, כי מישהו נגלה אליו בחלומו והזהיר אותו, כי אם אינו 
רוצה לגרום לעצמו צרות – עליו לשנות את גישתו כלפי האסיר זילבר. 

ובמקום להזיק לו, עליו להיטיב עימו... 
החלום השאיר רושם כה עז על אוברוב, עד שפעם הסתכן ממש עד כדי 
מסירות נפש. היה זה בעת שנתנו חיסון לכל האסירים. כאסיר מנוסה הניח 
אוברוב, כי החיסון עלול לסכן את בריאותו, וסירב בכל תוקף לקבלו. בתחילה 
ניסו לשדלו, אחר כך צעקו וזעמו ואף איימו להכניסו לצינוק – אך הוא בשלו. 
כאשר התהליך כבר עמד להסתיים, הגיע האיש פתאום ואמר: "טוב, חסנו 

גם אותי".

האסירים התפלאו ושאלו: "מדוע שינית את דעתך?" 
"נזכרתי כי מחר שבת!" 

ומה הקשר בין שבת לחיסון? ובכן, הוא לא רצה להעביר את השבת בצינוק, 
שהרי בכך יפר את הבטחתו להביא מים ולשטוף את הרצפות. האין זו מסירות 

נפש? 
הכל נהגו לכנותו בכינוי ילדותי "פדקה", למרות היותו כבר כבן ארבעים. 
היתה זו תקופת מאסרו השביעית! האיש היה פיקח 
באופן נדיר, היטיב להבין בבני אדם, ביחסים בין אנשים, 
ובכלל – התמצא בכל הנושאים. בפסח מכרתי לו את 
החמץ. מסרתי לו את כל הצנימים שהיו ברשותי וברשות 
אסירים יהודיים אחרים והסברתי: "אסור יהיה לנו 
במשך שמונה ימים להשתמש בלחם. אנו מוכרים לך 
את כל מה שיישאר בידינו עד לתחילת החג. תן לנו 

מקדמה".
 לא היה ברשותו כסף, על כן נתתי לו חצי רובל והוא 
מסר לי אותו בתור מקדמה. הכל נמכר כדת וכדין. 
ובנוסף, הוא קיבל את מכסות הלחם של חמישה עשר 
אנשים למשך שמונה ימים. אין ספק שהוא שמח בכך. 
במשך כחצי שנה נהניתי מעזרתו של האסיר אוברוב 

– עד לשחרורו. 
שמיני עצרת

בתקופה הראשונה לעבודתי כנושא מים במחנה העבודה, לא נתתי דעתי 
לידיים או לבגדים שנרטבו. הקור בחורף הגיע עד לשלושים מעלות מתחת 
לאפס, והמים, שנשפכו על הידיים, קפאו מיד. עור הידיים נסדק, הפצעים 
לא הגלידו והכאב היה כה גדול, עד כי היו רגעים בהם תהיתי אם בכלל 
יישארו לי ידיים... ובכל זאת, המשכתי לשאת את דליי המים בחריצות מרובה, 

שהרי בעבור זה קיבלתי מתנה יקרה – את השבת. 
ליל שמיני עצרת. היה זה בעת החורף הרוסי, אם כי הכפור העז עדיין לא 
היה בשיאו. לפתע נתקפתי בכאבים כה חזקים בידיים וברגליים, עד כי היום, 
לאחר שחייתי שנים לא מעטות ועברתי חוויות כה רבות, אוכל לומר כי במשך 
כל ימי חיי )עברתי התקף לב וגם ניתוח לב(, לא סבלתי מכאבים איומים 
שכאלו. חששתי כי מדובר בשגרון )ראומטיזם( חריף. האם אישאר נכה לכל 

החיים? 
התקפת הכאב פקדה אותי בהיותי בחוץ, ואך בקושי הצלחתי לשאת את 
רגלי ולהגיע, במאמצים עילאיים, עד לצריף. הצריף היה מוסק באמצעות 
רדיאטור. נכנסתי פנימה, חיבקתי את הרדיאטור בידי, הנחתי עליו רגל וכך 
"שכבתי" עד הערב. רק אז נזכרתי כי שמיני עצרת היום! והרי צריך לשמוח, 

לרקוד! לרקוד כמובן לא אוכל, אך לשיר – חייב אני! 
יחד איתי ישב "שותפי לעבירה", משה נרודוביץ'. הוא היטיב לשיר, ואני 
הצעתי לו: "הבה נשיר ניגון כלשהו". הוא פצח בשירה, ואני הצטרפתי אליו. 
הכל הסתכלו עלי כעל אדם שנסתתרה בינתו: מדוע הוא שר? מהי הסיבה 
לשמחתו? וכל זאת בעודו שוכב על הרדיאטור! ברוך ה', לאחר שלושה 
שבועות הלכו הכאבים ונחלשו, ולאחר תקופה מסויימת חלף הכאב לגמרי! 

ניסים ונפלאות! ואני חשבתי לתומי, כי כך יישאר מצבי כל החיים. 
חנוכה

חג החנוכה הלך והתקרב, והשאלה שהעסיקה אותי כל העת היתה – היכן 
אוכל להשיג נרות חנוכה. חיפשתי בנרות, מי יוכל לעזור לי? לבסוף מצאתי 
צייר יהודי מווילנא, אשר היה אומנם מקורב להנהלה ונחשב למלשין בעיני 

היה זה בעת החורף הרוסי, נתקפתי בכאבים כה חזקים בידיים וברגליים, 
התקפת הכאב פקדה אותי בהיותי בחוץ, ואך בקושי הצלחתי לשאת את 
רגלי ולהגיע במאמצים עילאיים עד לצריף. הצריף היה מוסק באמצעות 
רדיאטור. נכנסתי פנימה, חיבקתי את הרדיאטור בידי, הנחתי עליו רגל וכך 

"שכבתי" עד הערב

המשך בעמוד הבא <<<
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רבי גואל אלקריף שליט"א, במעשה נפלא שמלמד אותנו איזה כוח גדול יש למעשה קטן
ית הַסּהַֹר" )בראשית ל"ט, כ'( נֵהוּ אֶל בֵּ תְּ "וַיִּ

 אברך ירושלמי, אב לתשעה ילדים, נקלע שלא באשמתו לפרשה משפטית 
מסובכת. הוא נאלץ לעמוד מול התביעה בבית המשפט שדרשה להשית עליו 

עונש מאסר כבד.
בבוקר שבו היה אמור להינתן גזר הדין, נכנס האברך אל רבי ישראל יעקב 

פישר זצוק"ל, ראב"ד העדה החרדית ורבה של זכרון משה, מגאוני 
ירושלים. הוא סיפר לו בבכי על מצוקתו הקשה, ועל המתח הרב 

שהוא שרוי בו, בבוקר זה שבו עומד בית המשפט להכריע בדינו.
רבי ישראל יעקב פישר פתח את המגירה, הוציא משם סוכריה והגיש 
לו... האברך היה נבוך. אחז רבי ישראל יעקב בידו של האברך ואמר 
לו: "קח את הסוכריה וטמון אותה בכיסך. כשייכנס השופט לאולם 
בית המשפט, התעלם לגמרי מכל מה שמתרחש שם, אחוז בידך את 
הסוכריה הזו, ותברך עם כל הכוונה: 'ברוך אתה ה' אלקינו מלך העולם 
שהכל נהיה בדברו'. כשתאמר 'שהכול' תכוון כפשוטו, שהכל, הכל 
הכל, בלא יוצא מן הכלל – נהיה בדברו! מה יפסוק השופט, איך 
תתמודד עם הפסק וכל כיוצא הזה – הכל נהיה בדברו! בזכות האמונה 

שלך, הקב"ה ישפיע עליך ברכה והצלחה!".
ידידיו של האברך יעצו לו כל מיני עצות, אך הוא התמקד בדבר אחד – 

בסוכריה שנתן לו הרב פישר... יותר נכון: בברכה שעל הסוכריה.
השופט נכנס לאולם. האברך הוציא את הסוכריה, עצם את עיניו, כל כלו 
מרוכז בברכה: "ברוך, אתה ה'" הוא אומר את שם ה' עם כל הכוונה: אדון 
הכול, היה הווה ויהיה, "אלקינו" – תקיף ובעל היכולת ובעל הכוחות כולם, 
"'שהכל נהיה בדברו"... ומכניס את הסוכריה לפיו. הפרקליטות תבעה שתים 
עשרה שנות מאסר. עורכי הדין שלו בקשו להפחית לשלוש ארבע שנים. על 

פחות מזה לא דברו.
ואז קרה משהו משונה. השופט הראשי הסתודד עם שני השופטים האחרים. 
אחרי כמה דקות הם הכריזו על הפסקה לצורך התייעצות... האם משהו 

'דרמטי' עומד להתחולל?
האברך נשאר על מקומו, מרוכז בעצמו, כל העת הוא מכוון עם כל העוצמה 

– "שהכל נהיה בדברו".
חלפו עשרים דקות, חצי שעה, שעה. 
לבסוף נכנס השופט לאולם. הוא פתח 
את דבריו ואמר: "המעשים בכתב האישום 
חמורים, אבל בעדות של העד המרכזי 
נתגלעה סתירה מהותית, ברוב דעות – 
שנים מול אחד – החלטנו לזכות את 

הנאשם מחמת הספק!".
נס משמים! אין הגדרה  נס! פשוט 

אחרת.
האברך נכנס לביתו של רבי ישראל 
יעקב פישר, כדי לספר לו על הנס הגדול ולהודות לו על עצתו. אמר לו רבי 
ישראל יעקב: "ראית מה כוחה של ברכה אחת של 'שהכל'! אם כן תשתדל 
שזה לא יהיה חד פעמי ולא רק על ברכה אחת, עליך לברך את כל הברכות 

בכוונה".
לא מדובר על מצוות גדולות ולא על מצוות נדירות. מדבר "בסך הכול" על 
ברכה, ברכה רגילה, דבר יום ביומו. אפשר לקחת דבר פשוט ולהרים אותו 

לשמים, לעשות ממנו עולמות!
)מתוך – דורש טוב סוכות(

לו...  והגיש  סוכריה  הוציא  המגירה,  את  פתח  פישר  יעקב  ישראל  רבי 
האברך היה נבוך. אחז רבי ישראל יעקב בידו של האברך ואמר לו: "קח 
את הסוכריה וטמון אותה בכיסך. כשייכנס השופט לאולם, אחוז בידך את 
העולם  מלך  אלקינו  ה'  אתה  'ברוך  הכונה:  כל  עם  ותברך  הזו,  הסוכריה 

שהכל נהיה בדברו'"
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למה ומדוע?
אדם  שנמצא בדרגה הראשונה של האמונה, היינו שמאמין בהשגחה פרטית, 

הוא בכיוון הנכון לחיים של אמונה ואושר. 
אבל עדיין חסרה לו הדרגה השניה, כי אף על פי שמאמין שהכל מה', עדיין 
יכולות להיות לו שאלות וטענות על ה'. למה ה' עשה לי את זה? לא מגיע לי! 
אני אדם טוב! למה אני צריך לסבול? הלא פלוני אלמוני יותר רשע ממני, ולמה 
הוא לא סובל? ועוד כהנה וכהנה שאלות, תלונות ותרעומות מוכרות וידועות.

שאלות וקושיות אלו הן למעשה פגם גדול באמונה בה' יתברך. כי מאחר 
שמאמין שהכל מה' יתברך, חייב גם להאמין שהכל ודאי לטובה. כי ה' יתברך 
הוא טוב, ואין רע יוצא ממנו. ואי אפשר שאדם יאמר "אני מאמין בה'", ובו 
זמנית יחשוב שמה שעובר עליו זה רע; כי הוא סותר את עצמו, מאחר שעל 
פי האמת ועל פי האמונה הכל לטובה. לכן, בשביל להגיע לאמונה שלמה, 

חייבים לעבוד על הדרגה הבאה. 
)מתוך ספר "בגן האמונה המבואר" – דרגות האמונה(

<<< הגה"צ הרב יצחק זילבר זצ"ל | המשך מעמוד קודם

הבריות, כך שהיה מסוכן לפנות אליו, אך עלי עשה הוא רושם טוב והחלטתי 
לספר לו על חנוכה. 

דוברוביצקי, זה היה שמו של האיש, לא ידע מאומה על היהדות והתלהב 
לשמע דברי. הוא עבד בק.ו.צ'. )מחלקת התרבות והחינוך(, והצליח להשיג 
שם נר גדול. כשהביא לי את הנר, חילקתי אותו לשמונה חלקים, בעודי 
מחשב שכל נר ידלק במשך חצי שעה. הצלחתי להכין נר אחד לכל אחד 
משמונת ימי החנוכה. ואם כי נוהגים להוסיף נר בכל אחד מימי החנוכה, כך 
שביום השמיני מדליקים שמונה נרות, הרי שעל פי ההלכה די בנר אחד לכל 

יום. 
עכשיו עמדה על הפרק השאלה – היכן להדליק? מה לעשות כדי שלא 
יבחינו בנר? על הבערת אש במחנה העבודה חל איסור חמור. המפקח היה 
נוהג להיכנס לתאי האסירים בכל רבע שעה, ואילו הנרות צריכים לדלוק לא 

פחות ממחצית השעה. מה לעשות? 

לאחר מחשבה החלטתי להדליק את הנר במרחץ המחנה. 
במחנה העבודה היו שני מרחצאות. הבאתי לשם מים נקיים, הוצאתי את 
המים המשומשים ושטפתי בהם את הרצפה. במרחץ נהגו לרחוץ רק את 
פלג הגוף העליון, ולכן מותר היה להדליק שם נרות. אספתי את כל חמישה 
עשר היהודים לאותו מרחץ, נעלתי את הדלת ושפכתי את המים שבדלי על 
הרצפה. כעבור רבע שעה דפק המפקח על הדלת, שהרי גם למרחצאות נכנס 
ארבע פעמים בשעה. אמרתי לו: "סליחה, אני שוטף את הרצפה. ובדיוק ברגע 

זה שפכתי מים – לא תוכל להיכנס. חכה עוד רבע שעה". 
במשך אותה רבע שעה הצלחתי לקיים "פרסומי ניסא" – פרסום הנס, שהרי 
לשם כך אספתי את הקהל. סיפרתי להם על נס פך השמן במקדש ועל מצוות 
החנוכה. בצורה זו הצלחתי לקיים הדלקת נרות בשמונת ימי החנוכה – לפי 

ההלכה. 
  )מתוך הספר 'להשאר יהודי'(
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הרב טוביה פריינד בשיחה מאלפת עם הגאון רבי חיים יוסף דוד וייס שליט"א, על מסירות נפש למצות 'פדיון שבויים' 
הַר )בראשית ל"ט כ'( ית הַסֹּ נֵהוּ אֶל בֵּ תְּ וַיִּ

זה קרה לפני שנים ארוכות, איש גבה - קומה ובעל מראה רבני - חסידי 
מובהק, התהלך שלוב זרועות באולם העריכה התורני. כולו מהורהר, פסע 
בחדר הלוך ושוב ומצחו חרוש קמטים. ניכר היה כי מתעמק בסוגיא 

הטורדת את מנוחתו. הוא משך מיד את תשומת לבי.
המשכתי לעקוב אחריו בהיכל מכון 'אוצר הפוסקים' שב'שיכון הרבנים' 
בירושלים. בבית גדול זה הגו חברי הכולל על כרכי "אוצר הפוסקים- 
שו"ע אבן העזר" ועל "אוצרות השו"ת", אשר כל גדולי הדור הקודם סמכו 

ידיהם עליהם ומהווים בסיס ואבן יסוד לכל רב ופוסק.
אחת משכיות החמדה שהנחיל המכון לכלל ישראל היא ה'כרטסת'. 
אוסף של מיליוני כרטיסים מסווגים לפי נושאים ונושאי משנה, לפי סדר 

סימני השו"ע על ד' חלקיו. עמלו עליו 
צוות של תלמידי חכמים מופלגים, 
במשך למעלה משישים שנה, בעריכת 
מאות אלפי מראי מקומות בכל  ספרי 
השו"תים וההלכה. הם גם אף הביאו 
לצידם את המובאות והתקצירים לכל 
זו נשאבו  ונידון. ל'כרטסת'  שאלה 
בשעתו רבנים מכל קצווי תבל שנשאלו 
שאלות בכל מכמני התורה, ועל שולחנם 
עלו נושאים כבדים בעניינים חמורים.

הדמות המרשימה עצרה לרגע, הניחה 
את תיק התפילין תוך כדי מבט מהורהר, 
ומיד ניגשה ל'כרטסת' והחלה לעיין 
בריכוז רב ב'מראי המקומות'. לאחר 

שמצא את מבוקשו, פנה הרב אל ארון הספרים, אסף את הספרים הנדרשים 
לו, והתיישב לעיין וללמוד בהם בהתמדה. מדי פעם קם וניגש שוב אל 
ארון הספרים, שלף שו"ת נוסף או כרך של אחד הראשונים והתיישב 

לגמוא אותו בעיון רב.
מבלי משים, נערם הר ספרים גדול - מימדים לידו. שעות על גבי שעות 
ישב רכון על הספרים. לפעמים התרומם שוב ממקומו, התהלך במחשבה  

עמוקה הלוך ושוב מספר פעמים, והתיישב בחזרה לעיין בספרים.
בהגיע דמדומי חמה, שעת מנחה, יצא לתור אחרי ה'מנין' שבבית הכנסת 
'שיכון הרבנים'. לאחר תפילת  ערבית שב לערימת הספרים, ללמוד ולעיין 
בהם בשקיקה רבה. בתום יום עבודה מייגע בחיקור וליבון דברי הפוסקים, 
מצאתי את עצמי בשעת לילה מאוחרת לבדי בהיכל הלימוד. אני והרב 
המתמיד. דממה שררה. שנינו נותרנו בין כותלי 'אוצר הספרים'. השעון 
לא חס על שנינו והייתי מחויב לשוב הביתה ולנעול אחריי את המקום. 
אולם המתמיד לא הפסיק מללמוד, עיניו רצות בין השורות והמראה נפלא. 

"איך אפסיקהו מלימודו?" תהיתי במבוכה. כהרף עין עלה בליבי רעיון. 
התקרבתי בלאט ליד שולחנו והמתנתי. חלף זמן והוא הרים את עיניו 
מהספר. "אני מוכרח לעזוב", פניתי אליו ביראת כבוד. "ותפקידי מדי ערב 
הוא לנעול את המכון. אם הנכם חפצים להישאר, אשאיר את המפתח", 

התכוונתי למסור לו. "למחרת תחזירו לי אותו". 

הרב המתמיד הפתיע שוב. "יישר כוח, אין צורך לטרוח ואיני זקוק 
למפתח. צא ונעל את הדלת ולך לביתך בשלווה. אשאר כאן הלילה ומחר 
בבוקר, כשיגיע הראשון, אצא לתפילת שחרית". נרתעתי לאחור. "אני 
'אנעל' או 'אאסור' מתמיד דגול כמותו?!", חשבתי לעצמי. הנחתי את 
המפתח על השולחן. "יאות מר לקחת בטובו את המפתח, כדי שיוכל 
לנעול את עצמו מבפנים ולצאת כשירצה. אני סמוך ובטח שימצא את 

הדרך וההזדמנות להחזיר לי את המפתח". 
למחרת בבוקר הגעתי למערכת ה'אוצר' והאיש נעלם. כנראה כבר פנה 
להתפלל שחרית. את המפתח השאיר בידי הרה"ג רבי חיים לוי זצ"ל, 
מזכיר המערכת, שבכל יום הקדים ומיהר לבוא אל בית ה'אוצר' בשעות 
המוקדמות של הבוקר. יחד עמו בא כ"ק מרן אדמו"ר מספינקא, הגרה"צ 
רבי מרדכי דוד כהנא זצ"ל, שאף הוא 
היה מראשי מערכת 'אוצר הפוסקים', 
ויבדל"ח הרה"ג יהושע ריינמן שליט"א, 

יו"ר  אוצר הפוסקים.
סיפרתי להם על המתמיד המפתיע 
עד השעות  שפגשתי אמש, שישב 
המאוחרות בלילה ולמד בספרי השו"ת, 
הבוקר,  עד  אותו  שאנעל  שביקש 
שהרגיעני לאמור שישהה ב'אוצר' כל 

הלילה ושאני תוהה לדעת מיהו. 
ר' חיים מיכל  יודע?" נענה  "אינך 
בפליאה. "זהו הדיין הנודע הרב וייס 
מאנטוורפן". והרבי מספינקא הוסיף 
בשנינות: "האיש שהוציא הרבה אסורים 
מבית הסוהר בכל העולם ועוסק כל ימיו בפדיון שבויים, ביקש ש'יאסרוהו' 
ו'ינעלוהו' במשמר כל הלילה כדי ללמוד התורה. "א נס אז דו האסט נישט 

צו ג'הערט צו זיין עצה" )נס שלא שמעת לעצתו(.
מאז, מדי שנה בימי 'בין הזמנים', חזר על עצמו המראה שבו הגאון רבי 
חיים יוסף דוד וייס שליט"א  - ובכינויו בעולם התורה והחסד 'החיד"ו' – 
רכון על ספריו יומם וליל. אינו עוזב את השולחן מעת לעת. הוגה בתורה 
עד אפיסת כוחות ונרדם על שולחנו. רק לתפילות קם ועוזב את ספריו. 
זכיתי לקרבה ולידידות מיוחדת עמו במהלך השנים וכעת, בשהותו בבית 
האוצר, הצעתי לפניו שאלות רבות על השליחות הייחודית שנטל על עצמו 

ועל השאלות המתעוררות הימנה. 
והכל מודים כי מדובר בשליחות יוצאת דופן, גם בעולם החסד העצום 
שכונן דורנו בלי גבול ומידה. הוא מגדולי הדיינים באנטוורפן, דומ"צ קהל 
'ייטב לב' דסאטמאר, נודע בגאונות מופלאה במכמני תורה ובמיוחד בספריו 
שו"ת 'ויען דוד' ז' חלקים, 'ויחי יוסף' על הלכות ריבית ועו"ס, בתוכם 
מתבהרים שאלות רבות בכל מכמני תורה שהופנו אליו מכל קצווי תבל, 
ובפרט ממדינות ויבשות שבהן נודדים יהודים שרח"ל התנתקו משורש 
יהדותם. בנוסף, נודע בצדקת פזרונו עשרות בשנים. ומלבד כל אלו, עוסק 
במצוות פדיון שבויים באופן אישי, נוסע לכל בתי הכלא ובתי המשפט 
כדי לחלץ יהודים, מנהל מו"מ מפתל ומייגע עם עורכי דין ובעלי שם 

רח"ל.  שנים  מ-10  ליותר  הנער  את  שיאסרו  דרש   זה,  רשע  "תובע 
המשמעות היתה כליאה בבית הסוהר הידוע לשמצה בכל יפן. האסירים 
שם יורדים מדעתם לאחר כשנה וחצי, חלק מתים רח"ל מתוך ייסורים 
מרים. היפנים רגילים לכנותו 'חור של גיהנום'. על כך אמר לי גאב"ד 

"'העדה החרדית', שלדעתו במקרה זה מחללין את השבת". 

המשך בעמוד הבא <<<
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<<< המשך מעמוד קודם

עולמי, תוך שמפזר הון רב למצוה זו מכיסו ללא תמורה.
ביקשתי להבין מתוך יראת הכבוד והערצה מופלגת, על מה ולמה? מדוע 
החל להתעסק במצוה זו? לשמוע מ'כלי ראשון' על ההתמסרות בתחום 
כה מסורג ואפור. וזו לא מלאכה פשוטה. הגאון החיד"ו שליט"א משוחח 
בנועם-שיח עטוף מעטה ענווה והצטנעות. מסכם במהירות את 'סיפורי 
הצבע' וחותר כל העת להעביר את המסר המשמעותי. מוטל עלי אפוא, 
לנסות ולבנות סיפור חיים, על ידי השאלות הרבות בהלכה שהתעוררו לו 
במסעותיו ברחבי תבל – שהוא מראה לפניי – ולצידן את התשובות אין-

ספור שכתב בנדודיו 'על כנפי נשרים' מברזל. כך יוכלו הקוראים לעמוד 
על הסיפורים שמאחורי השו"ת.   

בכל זאת, מה גורם להתמסרות כה רבה?
"שנים לפני הפרשה הידועה שבה נעצרו שלושה בחורים ביפן שלא 
באשמתם והוכנסו לכלא, עסקנו במצוה זו. אולם בפרשה ההיא, נכנסתי 
במיוחד לעובי הקורה בעקבות בקשתו של הגאון רבי מנדל שפרן שליט"א 
וגדולי ישראל שהתחננו להצלתם. כשנכנסתי אל מרן הגר"ש ואזנר זצ"ל 
בעל 'שבט הלוי' אמר בתחינה: 'אני מבקש ממך, יהא אשר יהא, אל נא 
תעזוב את עניין הבחורים. נהל את התיק הסבוך עד לשחרורם'. במטבע 
דומה אמר לי הגאון רבי יצחק טוביה וייס שליט"א, גאב"ד 'העדה החרדית': 
'על ענין זה מותר לחלל שבת'. רבנים נוספים ביקשו שאתערב בעניין, כי 

איש אינו יודע כיצד יש לפעול בנידון. 
מדוע שליחות זו היתה כה מסובכת ומלאת קשיים?

"משום שמי שלא מצוי בעניינים אלו, יתקשה להתמודד עם הסבך 
המשפטי, במיוחד במדינת יפן הקשוחה, 
בה השתרגו הבעיות עד למעלה ראש. 
לדוגמא, שלושת הבחורים עברו מבחן 
16 שאלות  'פוליגרף'. שאלו אותם 
ויצאו דוברי אמת לחלוטין. אך במדינת 
מותר  כי  הקובע  חוק,  ישנו  יפן 
לרעת  רק  ב'פוליגרף'  להשתמש 
הנאשם ולא לטובתו, משום שהמכשיר 
מדייק רק ב92 אחוז. מה נעשה אם 

כן? היינו במיצר ובצרה. 
"ואז היסב אותנו כ"ק האדמו"ר 
ממונקטש שליט"א לנקודה שממנה 
ניתן למצוא פתרון. הוא עצמו נכדו 
של הרה"ק רבי משה לייב מסאסוב 
זצוק"ל, שמסר נפשו על פדיון שבויים 
מידי הפריצים האכזריים – והוא הולך 
בדרכיו ופועל רבות למען עצורים 
שהסתבכו במדינות שונות. הוא העלה 
טענה, שהרי 92 האחוזים המדוברים, 
מתייחסים כלפי אדם אחד שנבדק 
במכונה זו. לכן אין המשפט היפני 

מקבל תוצאות אלו. אבל אם מדובר בשלושה אנשים, שכל אחד מהם יצא 
דובר אמת על פי הפוליגרף באותו דבר מעשה לכאורה, מוכרח להיות 

שהם זכאים במאת האחוזים. 
"בעקבות כך, ארגן האדמו"ר מסע מיוחד וחשאי ללוס-אנג'לס, יחד עם 
עורך הדין שלנו, והציג אותנו בפני שני המומחים הגדולים ביותר בארה"ב 
בנושא 'פוליגרף', וכך התקדמו העניינים ממקום בלתי צפוי. והנה לך 
הדוגמא לפרטי-תיק, שבני משפחות לא ידעו עליו כלל ואינם יכולים 
להעלות בדעתם כיצד לפתור סבך זה, משום שרק מומחים ומצויים 

בעניינים אלו, מסוגלים לכך, בסייעתא דשמיא".
האם תנאי הכליאה הינם גורם המשנה את דחיפות הענין?

"בכל בית אסורים, גם אלו שבתנאים לא גרועים ממש לא נעים להיות, 
בלשון המעטה. עצם תפיסת שיחרורו של אדם, היא בכלל הדברים שפירט 

הרמב"ם. 
"אך הסבל הגדול בבתי מאסר במדינות השונות, ובתוכם יפן, הוא נורא 
ואיום. לא ניתן לצאת משם בדעת, אם בכלל נשארים בחיים. ביפן עובדים 

האסירים עבודת פרך, ממש דומה למה שעשו לאבותינו בשואה האיומה 
ה"י. תחילה לא קלטתי במה המדובר, אבל לאחר בדיקה קצרה, התברר 
לי כי העבודות האלו מתקיימות כשהעצורים יושבים ותופרים בידיים, עם 
כובע גדול שאי אפשר להסתכל לשום צד. אם תופשים את אחד העצורים 
שלא עובד, או מסתכל על אסירים אחרים, מניחים אותו בחדר מבודד 
לשבויים, שם אי אפשר לזוז כלל, ואם חס ושלום מישהו נופל לשם, אין 
כמעט סיכויים לצאת בלי לאבד את הדעת, חלילה. וכפסע היה שהבחורים 
עצורי יפן יכנסו לשם, לולי הסייעתא דשמיא הגדולה, ניצלו בעור שיניהם". 
"לא אחת היו הבחורים מתעלפים מחוסר כוח, מפני שלא רצו לאכול 
טריפות. שירותי הכלא לא הרשו להכניס אוכל כשר אל בית הסוהר. למרות 
שבמצב פיקוח נפש שעמדו בו, יתכן והיה מותר להם לאכול, אך הם סירבו. 
"גם כשנפגשנו עם שר המשפטים היפני, לא הצלחנו להוכיח להם שיש 
לאפשר ולהכניס לעצורים אוכל כשר לכלא, דבר המנוגד לחוק. ובגלל כן, 
היו האסירים היהודים לוקחים את האוכל שמביאים להם ומחזירים חזרה 
לסוהרים כי זה לא היה כשר. הם חיו רק על טעימת ערב. פרי, ירק וכוס 

מים. חוץ מזה לא אכלו כלום
באחת הפעמים, התפרסם שאחד הבחורים יכול להשתחרר מוקדם,אך הדבר אולי 

עלול להזיק לחבריו. במה היה מדובר? 
"היה שלב שבו אחד מהם יכול היה לצאת זכאי ולהשתחרר. אבל לא 
היה לו לאן. תוקפה של הויזה פג והוא היה ללא כל אשרת שהיה. כלומר, 
הוא לא יכול לצאת מהמדינה באופן חוקי, אלא רק להסתתר ואז להבריח 

את עצמו בדרך לא דרך. 
"ומה יקרה לאחר שיתפרסם שהראשון נעלם ויגיע משפטו של הבחור 
השני? ישפטו אותו כאחד מחבורת עבריינים שצברה עסקים פליליים 
עם מבריחי מכס ועוד. כלומר, שחרורו של הראשון יכול חלילה להשפיע 

על הכרעת הדין בבית המשפט היפני לרעה ולנורא".  
"לא פחות מכך התעוררה שאלה מורכבת, כאשר סוכם עם הפרקליטות 
היפנית שאחד הבחורים יועבר לכלא במדינת ישראל, כפי ההסכם שנחתם 
בין שתי המדינות. על המדינה השניה היה לכבד את ההכרעה של 
הראשונה. אולם העסקנים השתדלו בשלטונות ישראל לחלץ את הבחור 
עוד לפני הזמן הקצוב לו, כדי להקל עליו בכל יום. הדבר גרם לכך שביפן 
סירבו בתחילה להעביר באופן מיידי את הבחור השני. האם צריכים 

להתחשב במקרה כזה עם ההשלכות כלפי ה'שבוי' השני או לא?"  
מעבר למצוות פדיון שבויים שעליה מותר לחלל שבת, האם עלתה שאלה ספציפית 

שהסתפקתם בה וגדולי ישראל הורו לכם מפורשות? 
"אחת מישיבות בית שמשפט נקבעה לט' בניסן. זו היתה ישיבה מכרעת 
שבה היו סיכויים גבוהים שיצא זכאי וישתחרר, אבל עדיין היתה שמורה 
זכות ערעור לתובע מטעם הפרקליטות, ובדרך כלל היא מערערת על 

הכרעת הדין. 
"תובע רשע זה, דרש  שיאסרו את הנער ליותר  מעשר  שנים רח"ל. 
המשמעות היתה כליאה בבית הסוהר Fuchu הידוע לשמצה בכל יפן. 
האסירים שם יורדים מדעתם לאחר כשנה וחצי. חלק מתים רח"ל מתוך 

ייסורים מרים. היפנים רגילים לכנותו 'חור של גיהנום'. 
"וכאן התעוררה שאלה, למרות כל ההסכמים להעבירו לארץ ישראל, 
איש אינו יודע כמה זמן יארך הדבר. אם ייצא הנער זכאי במשפטו, אולי 
יוכל להספיק לעזוב את יפן לפני הגשת הערעור ומעצרו המחודש, כפי 
הנוהל היפני. האם מותר יהיה לזרז את הנסיעה אפילו ביום שבת קודש 
– שהוא "שבת הגדול", או בליל פסח, לנוכח הספק שמא יערער התובע 
ושמא ייאלץ הנער להיעצר בכלא הקשה, אפילו לתקופה מוגבלת, עד 
שיועבר לארץ ישראל? "בנוסף, הבחור שהה שנתיים בבידוד מוחלט בלא 
לראות אור יום. היציאה הפתאומית עצמה לאויר העולם יכולה לגרום 
לאסיר להלם וסכנה. סידרתי אפוא לבחור, יהודי שילווה אותו וישגיח 
עליו. האם גם למלווה יהיה מותר לנסוע באותו יום שבת גורלי? האם 
אחרי שיותר לו ללוותו בשבת, יוכל גם לטוס עמו ארצה? הרי סירוב של 
מלווה לטוס וירידה מהמטוס לפני נעילת הדלתות, עשויים לגרום לאיחור 
ואסור לעשות כך. ועל כך אמר לי גאב"ד "'העדה החרדית' הגרי"ט וייס 

שליט"א, שלדעתו במקרה זה מחללין את השבת". 
)נערך מתוך "המודיע" - "סיפור על גבי ציבור" סוכות תשע"ח(

"שלושת 
הבחורים עברו 

מבחן 'פוליגרף'. 
שאלו אותם 16 

שאלות ויצאו 
דוברי אמת 

לחלוטין. אך 
במדינת יפן ישנו 

חוק, הקובע כי 
מותר להשתמש 

ב'פוליגרף' רק 
 לרעת הנאשם
ולא לטובתו"
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חכם אחד אמר פעם כי ישנם "שתולים בבית ה'" וישנם "שתולים בחצרות ה'", וההבדל ביניהם הוא תהומי.
הרה"ג רבי שמואל ברוך גנוט שליט"א

בישיבה בה אני מלמד בשעות הבוקר, פועל בשבתות ובמועדים 
שטיבל של חסידי ויז'ניץ. כך שאני מוצא לעיתים את עצמי מעלעל 
ומעיין בהפסקות הקצרות בספרי חסידות ויז'ניץ, ומשתדל לספוג יראת 
שמים. כמעט מתחילת ספרי התורות של אדמור"י ויז'ניץ על חומש בראשית, 
הזכירו האדמורי"ם את חשיבות ההכנה הרוחנית והנפשית לימי החנוכה 
הממשמשים ובאים. כבר כחודש לפני חנוכה, עוררו הרעבעס' זצ"ל את צאן 
מרעיתם להתכונן בהכנה דרבה לימי החנוכה, ואנו, שכבר ממש מתקרבים 
לשמונת ימי החנוכה, צריכים כבר להתכונן, להתרומם טפחיים מעל הקרקע, 

ולחוש את מעלת הימים הבאים עלינו לטובה.
הבה ונתבונן מעט יחד:

השולחן ערוך כותב: "ונוהגות הנשים שלא לעשות מלאכה בעוד שהנרות 
דולקים". הפוסקים כותבים שישנה עדיפות לנשים על פני האנשים, במנהג 
אי עשיית מלאכה בשעה שנרות החנוכה דולקים. המגן אברהם כתב בשם 
המטה משה ש"דוקא נשים נוהגות שלא לעשות מלאכה, לפי שנעשה נס על 
ידיהן". מסיבה זו  כתב הרמ"א שיש לאכול גבינה בחנוכה, לפי שהנס נעשה 
בחלב שהאכילה יהודית את האויב, וכתב המשנה ברורה: "היא היתה בתו 
של יוחנן כהן גדול והיתה גזירה וכו' והאכילה לראש הצוררים גבינה לשכרותו 

וחתכה את ראשו וברחו כולם". 
הר"ן )מגילה ב, ב( סובר שאכן, יהודית היתה הגורמת המרכזית לתבוסת 
הצוררים, ובעקבות מעשיה "ברחו כל היוונים", וכדבריו כתבו עוד מגדולי 
הראשונים. גם בנוסחת המדרש )שבהוצאת הרב"מ לוין( מובא שעיקר הצלחת 

המלחמה נעשתה ע"י כריתת 
ראש המצביא היווני ע"י 
כך הצליחו  ורק  יהודית, 
להתיש את היוונים.  וכך 
מובא גם ב'ספר המעשיות' 

לרבינו ניסים גאון ז"ל. 
בגרסת המדרש, המובאת 
בשאילתות דרב אחאי גאון, 
מובא שבתו של מתתיהו 
הכהן הגדול נכנסה לחופה 
כדי להינשא, ומכיון שחששה 
מגזירת היוונים הארורה, 
ש"פשטו ידם בבנותיהן", 
כלשון הרמב"ם, לכן התנהגה 

בסעודת נישואיה בחוסר כבוד וצניעות וחילקה משקה לכל המסובים. כשכעסו 
אחיה עליה ונזפו בה על התנהגותה המוזרה, סנטה בהם אחותם ואמרה: 
"מדוע תכעסו על מעשי?! הלא גזירת היוונים תגרום לי לחוסר צניעות גדול 
פי כמה וכמה?!". דבריה הישרים והנכוחים זיעזעו את אחיה, שמיד התעוררו 

להילחם, וכך פרצה המלחמה, עד לנצחון בני חשמונאי. 
שמעתי פעם  משפט יפה מהרב יוסף בא- גד, שהיה חבר כנסת בשעתו 
והיו לו פנינים מתוקות ואמרות כנף מרתקות. הרב בא- גד הסביר את נס 
המלחמה של חנוכה ואמר: "ננסה לחשוב מה היה קורה אם צה"ל הישראלי 
היה יוצא למלחמה נגד צבא ארצות הברית...  אתם יודעים מי היה מנצח? 
ישראל, כי כל צבא ארצות הברית היו 'מתים מרוב צחוק'"... ואכן כן. אם כל 
אחד מבין שקבוצת יהודים חרדים, דלה בכח ובאמצעי לחימה, אינה יכולה 
יוון האדיר. הצבא החזק ביותר בכל העולם כולו באותה  לנצח את צבא 

התקופה.
מו"ר, מרן המשגיח הגה"צ רבי גדליה אייזמן זצ"ל, הוסיף והסביר שעיקר 

נס חנוכה היה בכך שהחשמונאים החליטו לצאת למלחמה נגד הצבא היווני 
האדיר, שזהו עצמו דבר נס ופלא, לנסות  ולהילחם בצבא החזק ביותר בעולם. 
ומכיוון  שהתעוררות לתעוזה זו באה, כאמור, על ידי אחותם של החשמונאים, 

לכן ישנו מקום לשייך את הנס על שם הנשים. 
החשמונאים הכירו היטב את היוונים וגזרותיהם המחרידות. הם ראו בעיניהם 
את הזוועות, חוסר הצניעות ופרצות הקדושה, שהיוונים הארורים עשו. אם 
כן, מה עשתה אחותם בכך שגרמה להם לקום ולהילחם? מה הם סברו רגע 

לפני?! והרי אחותם לא חידשה להם מאומה, עליו לא ידעו קודם?!
נכון, הכל היה ידוע ומוכר. אך אחותם הצליחה לזעזע את אמות הסיפים 
במשפט אחד, משפט מצמרר. היא הצביעה על המצב הקיים ואמרה: "ראו! 

ראו היכן, באיזה מצב, אנחנו נמצאים!".
•••

חנוכה הוא הזמן האידיאלי, המתאים ביותר, לשוחח בו על פך השמן הטהור, 
ועל כך שגם בימינו דרושה מסירות נפש. ואז, אז נתקלתי, כמעט באקראי, 
בקובץ תורני של ישיבת 'באר יעקב', ושם, באחד המאמרים, הופיע לו משפט 
מצמרר. בקונטרס נכתב שמרן הגאון רבי מיכל יהודה לפקוביץ' זצוק"ל 
הגדיר את המושג 'בן תורה', ]לגבי קבלת תלמידים למוסדות חינוך של 
אברכים ובני תורה!![ בכך שמי שמאחר באופן קבוע ל'פסוקי דזמרה', אינו 

נחשב לבן תורה.
ברור שצריך לדבר על השקפה והתווית דרך, לדון בכובד ראש בסוגיות 
הרות גורל ולהשתייך למחנה יראי ה' וראשיו, גדולי ואראלי התורה. אך עלינו 
לזכור שכשאנו מדברים ומדברים על דעת תורה והשקפה, אין בכך שום 
הקרבה עצמית, שום מסירות נפש. ברור שעמלי התורה צריכים 
ולחדד את השקפת עולמם הרוחנית, אך לא רק  להגדיר 
בדיבורים תאורטיים נהיה בני תורה. בני תורה נהיה, כך מאיר 
לנו מרן רבי מיכל יהודה באור גדול, כשנתאמץ, שנעבוד את 

ה' במסירות, ושנגיע, למשל, בזמן ל'פסוקי דזמרה'.
מאי משמע מסירות נפש בימינו?

כשנלמד עוד שעה ברציפות, למרות שקשה ואפילו כשהיצר 
10 דקות  מנסה להתגרות בנו ולהפריע לנו. כשנתאמץ לקום 
מוקדם יותר ונגיע לתפילה בזמן. כשנתרום 'מעשר' או 'חומש' 
לצדקה, גם שהמצב הכספי לא מזהיר במיוחד, כשנעצור מלספר 
סיפור מרתק לסובבים, למרות עסיסיותו הרבה, רק בגלל שזהו 
רצון ה' יתברך, זוהי מסירות נפש, וכך, ורק כך, נבנה לו בניינו 

האישי של לומד התורה.
לא ניהפך לחלק משבט לוי מעצם ההחלטה על השתייכות 
ומפלגה. שיחות החולין החוזרות ונשנות בענייני השעה, לא יהפכו אותנו 
לאוהבי ה' יראי אלוקים. אנו ניחשב כנסיכי הכתר כשהמחשבות שייתפסו 
אותנו יהיו מחשבות בירור מחלוקותיהם של אביי ורבא, רבי יוחנן וריש לקיש, 
הרמב"ם והראב"ד, הרי"ף והרא"ש, ה'קצות' ורבי חיים. לא תמיד קל לברר 
ולשדד מערכות בעומקה של תורה, אך כשעושים זאת, גם בשעות קושי, 

זוהי מסירות נפש אמתית. 
חכם אחד אמר פעם כי ישנם "שתולים בבית ה'" וישנם "שתולים בחצרות 
ה'", וההבדל ביניהם הוא תהומי. משוחחי ענייני השעה והמתווכחים למיניהם, 
אכן עסוקים סביב לנושאים שברוח ובדעת, אך לכלל "שתולים בבית ה'" 
לא הגיעו. כי ב"חצרות" אמנם מדברים על ענייני השעה, מתווכחים בלהט 
אין סופי ומתאמצים להוכיח את טעויות האחרים. אך ב"בית השם" יושבים 
ולומדים תורה, בהתמדה, שעה אחר שעה, מבררים עוד סעיף בשולחן ערוך 
ונושאי כליו, מתאמצים להבין יותר טוב את כוונת הרמב"ם ומשננים, שוב 
ושוב ושוב, את המסכת, הלוך וחזור. כאן, בתוככי בית המדרש, מצויים בני 

לפני מספר שנים ביקשתי מבני ביתי שינסו למצוא בחנויות נורות צבעוניות 
דולקות וכבות, כאלו שמשמשות לקישוט סוכה ססגוני וכשר, מתוצרת 
הארץ, כיון שחנוכה מתקרב. "אבא", הזכירו הילדים, "לא תולים קישוטים 

בחנוכה. רק בסוכות"...

המשך בעמוד הבא <<<

<<< המשך מעמוד קודם



13 info@dirshu.co.il | 02-560-9000 | יו"ל ע"י 'דרשו' - קרן עולמית לחיזוק ועידוד לימוד התורה

<<< המשך מעמוד קודם

שבט לוי. כאן מתייגעים, כאן מוסרים את הנפש. ואילו בחוץ? אין קל יותר 
מזה. לדון, להתפלמס, לחוש שייכות מבלי להתאמץ ולהקריב כלל וכלל, 

זוהי לא מסירות נפש.  
כשהחשמונאים הקדושים זכו לנס פך השמן הטהור, היה זה בגלל שהם 
מסרו את נפשם בפועל, לא בדיבורי סרק ומיתוגים, השתייכויות וויכוחים. 
ואולי אנו, במקום לחוש 'שייכים' רק על ידי דיבורים ומעשים לא רציניים, 

פשוט נחוש שייכים על ידי שנגיע בזמן ל'פסוקי דזמרה'...  
 אורות צבעוניים ליד החנוכיה- האמנם??

ולנושא אחר: בחודש כסלו לפני מספר שנים ביקשתי מבני ביתי שינסו 
למצוא בחנויות נורות צבעוניות דולקות וכבות, כאלו שמשמשות לקישוט 

סוכה ססגוני וכשר, מתוצרת הארץ, כיון שחנוכה מתקרב.
"אבא", הזכירו הילדים, "לא תולים קישוטים בחנוכה. רק בסוכות"...

אנו מתגוררים בבניין רב קומות, ודירתנו נמצאת למעלה מעשרים אמה. 
נר חנוכה שהונח למעלה מעשרים אמה - פסול. ומה עושים דיירי הקומות 
הגבוהות, שדירתם גבוהה מעשרים אמה? ה"שער הציון" כתב: "אם אכן 
החלון גבוה מקרקע רשות הרבים למעלה מעשרים אמה, ואין היכר לבני 
רשות הרבים, אז טוב יותר להניח בפתח". מרן הגר"ש ואזנר זצ"ל )שבה"ל 
ח"ד ס"ה( כתב שאם ישנם בסביבה עוד בניינים רבי קומות, והמתגוררים 
בבניינים ממול יכולים להביט בנרות, ידליק בחלון הפונה אליהם.  ואולם 
דעת רבינו הגרי"ש אלישיב זצ"ל היא שחז"ל תיקנו פרסומי ניסא רק לעוברים 
ושבים ברחוב ולא לדיירי הבנינים שממול, ובמקרה כזה ידליק בפתח דירתו 
)ויהיה בכך מעט פרסום הנס לעוברים ושבים בחדר המדרגות( או בפתח 
הכניסה לחדר המדרגות. וכן הובא בשם מרן הגרש"ז אוירבך זצ"ל שידליק 
בפתח הדירה, הגם שאין דיירים סמוכים לדירתו ולא יראו את נרותיו, ולא 
ידליק בחלון, למרות שמהבניינים ממול ניתן להביט לביתו. אולם בשנותיו 
האחרונות הורה הגרשז"א זצ"ל שניתן להדליק בחלון למעלה מעשרים אמה. 
הגמרא בעירובין )ג, א( אומרת שכשיישנה קורה במבוי למעלה מעשרים 
אמה, צריך למעט אותה בגובהה, אך כשיש בקורה או בצידה אמלתרא, אין 
צורך למעט את הקורה. "אמלתרא" הוא דבר המושך במיוחד את העין להביט 
בו, כדוגמת קיומם של קיני עופות על הקורה, ציורי עופות או כל דבר אחר 

המושך את העין.
ואם כן, אולי נמצא פתרון נפלא לדיירי הקומות הגבוהות מעשרים אמה. 
נעמיד את החנוכיה בחלון, למרות שהחלון הוא למעלה מעשרים אמה, אך 
נציב לצד החנוכיה דבר מה המושך את העין, כמו נורות צבעוניות מרצדות 
)לא אלו שמיוצרות בחו"ל לחגאות הנוצרים, אלא נורות כשרות ויהודיות( 
או שלט מואר של "חנוכה שמח" מלווה בציורים ססגוניים, והנה ה"אמלתרא" 
תגרום לכך שהאנשים יביטו למעלה, למרומי הקומה העליונה, ואז יביטו גם 

בנרות החנוכה, ובכך נכשיר את הדלקת הנרות. האמנם?
השפת אמת )סוכה ב, א( מסתפק האם מועיל להניח דבר המושך את העין 
בסוכה הגבוהה למעלה מעשרים אמה, ובשו"ת "עני בן פחמא" )או"ח סל"ב( 
וכן כ"ק האדמו"ר רבי חיים מאנטניא זצוק"ל דנו בשאלה זו לגבי נרות חנוכה, 
שאם כשמניחים "אמלתרא" למעלה מעשרים אמה, ניתן להכשיר בכך את 
המבוי, אם כן מדוע שנרות החנוכה עצמם, שדולקים ומאירים את העיניים 
וכולם שמים אליהם לב, לא נחשבים בעצמם ל"אמלתרא"?! )וראו במאמר 
רבי ישראל דנדרוביץ בספר "פרדס יוסף החדש" לחנוכה ובמאמר רבי דוד 

יצחק הופנר בספר "ברכת אריה"(.
הגרב"צ פלמן זצ"ל בספרו "שלמי תודה" הסתפק האם מועיל "אמלתרא" 
בנרות חנוכה, ואילו הגר"מ שטרנבוך שליט"א )בשו"ת תשובות והנהגות( 
כותב ש"שמעתי שיש הדרים למעלה מעשרים אמה, שנוהגים להאיר את 
החלון שבו הדליקו את הנרות, באורות צבעוניים וכדומה, כדי למשוך את 

העין, ודומה לאמלתרא, שהיא קורה מצוירת במיני צבעוניים, שנאמר בגמרא 
בעירובין ונפסק בשו"ע שכיוון שהיא מושכת את העין והכל מסתכלים בה, 
יש היכר, ומועיל גם כשהניחה לקורת מבוי למעלה מעשרים אמה, וא"כ הוא 

הדין כאן בנר חנוכה, שיוצא המצוה כהלכתה".
•••

לאחר שגיליתי את דיון האחרונים בעניין, הדלקתי חנוכיה אחת בחלון 
הפונה לעבר הישיבה הסמוכה לביתי, וחיברתי נורות צבעוניות מסביב, כדי 
שימשכו את עיני הבחורים שבישיבה ממול, )זאת בצירוף כשרות החנוכיה, 
אותה ראו בני הבית עצמם(. ובנוסף הדלקתי חנוכיה נוספת בפתח הבית, 
כדי לצאת את הדעות הסוברות שאמלתרא אינה מועילה בחנוכיה למעלה 
מעשרים אמה. ואכן, בחורים רבים סיפרו לי שהנורות הצבעוניות משכו את 
תשומת ליבם והם ראו גם את נרות החנוכה. סיפרתי על כך למו"ר מרן הגר"ח 
קניבסקי שליט"א, אך דעתו לא היתה נוחה מרעיון זה, אך לא ירדתי לסוף 
דעתו בענין. השבוע שאלתיו )באמצעות נכדו חביבו, ידידי רבי יעקב קניבסקי 
שליט"א( שוב לדעתו, ומרן שליט"א השיב: "כבר דיברו על זה באחרונים, 

וכיוון שעל חנוכה לא נאמר שאמלתרא מועיל, לא עושים כן".
אינה  להוסיף שאמלתרא  יתכן 
מועילה בנרות חנוכה משתי סברות: 
א( ישנה מחלוקת בראשונים האם 
האמלתרא צריכה להיות בגוף קורת 
יצוירו  המבוי, שעל הקורה עצמה 
ציוריים מעניינים, או שמספיק שנניח 
היכר חיצוני המושך את העין. לפיכך, 
לפחות לדעות הראשונים הללו, אם 
נוסיף נרות צבעוניות ליד נרות החנוכה, 

לא ייחשב הדבר לאמלתרא.
ב( אמלתרא מועילה דוקא במבוי, 
משום שחז"ל הצריכו שיהיה היכר 
בראיית המבוי, ואפשרו שההיכר 
ייעשה על ידי דבר חיצוני, אך בסוכה 
צריך שהעין תקלוט את הסוכה עצמה 
)"דאמר קרא 'למען ידעו דורותיכם כי בסכות הושבתי את בני ישראל', עד 
עשרים אמה אדם יודע שהוא דר בסוכה, למעלה מעשרים אמה אין אדם 
יודע שדר בסוכה, משום דלא שלטא בה עינא" -סוכה ב,א(, ולא שיראוה 
בעזרת גורם חיצוני. ולפיכך יתכן שנרות החנוכה דומים לסוכה ולא למבוי, 
ועלינו לראות את הנרות עצמם, מבלי שנראה אותם רק בסיוע נורות צבעוניות.

לאחרונה ראיתי שרבינו מרן הגרי"ש אלישיב זצ"ל )בס' שבות יצחק( ומרן 
הגרש"ז אוירבך זצ"ל )בס' הליכות שלמה( פסקו שהמדליק נרות חנוכה 
למעלה מעשרים אמה, למרות שהכותל מצויר ומושך את העין, אין הדלקתו 
שלמה. רבותינו זצוק"ל מוכיחים זאת מעצם הדין עצמו, שאם הדלקת נרות 
חנוכה למעלה מעשרים אמה, פסולה, למרות שהנרות בעצמם מושכים את 
העין, הרי גם שלא יועיל להניח קישוטים או נורות ססגוניות כדי להכשיר 
את נרות החנוכה הניצבים למעלה מעשרים אמה. ]ואמנם יתכן לחלק ולומר 
שנרות לא נחשבו בזמן חז"ל לאמלתרא, כיון שכולם השתמשו בתאורת 
הנרות בקביעות, ונרות לא משכו את העין כמו קיני ציפורים או ציורים. וגם 
בימינו, אף שבימים רגילים שמים לב לנרות הדולקים בחלון. אך בחנוכה, 
כשבכל בתי ישראל דולקים נרות בחלונות, האנשים אינם שמים כל כך לב 

לנרות חנוכה הדולקות למעלה מעשרים אמה[.
שנזכה לקיים את מצות הדלקת הנרות בהידור ובשמחה!

"הדלקתי חנוכיה 
אחת בחלון הפונה 

לעבר הישיבה 
הסמוכה לביתי, 

וחיברתי נורות 
צבעוניות מסביב, 

כדי שימשכו את 
עיני הבחורים 

שבישיבה ממול"
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אני עצמי לא יכול להעריך ולשער את הפעולה הגדולה שלך, ועד היכן היא 
מגעת, אבל אנו יודעים דבר אחד מהתורה הקדושה- כי לא מלווים לא לאדם 

לא כסף ולא זהב, אלא תורה ומעשים טובים, וזה מה שאתה נוטל אתך!".
כך סיפר לי רבי משה פרדו זצ"ל, והוא סיים את סיפורו ואמר: "כאשר הייתי 
חולה שם, קודח מחום גבוה, אמרתי לעצמי: 'התעכבתי במקום כדי לתת 
תפילין ליהודי', חשבתי שאני מבין הכל. עתה הבנתי ששלחו אותי למרפאה 
בסן פרנסיסקו, לא רק להניח תפילין לאדם אחד, אלא לסייע למוסדות 'אור 

החיים', שבנותיו יינשאו למניחי תפילין"... מוראדיג!

כאמור, כל אדם באשר הוא, לא במקום נדח, אלא בבית שלו במשפחתו, 
יכול להיווכח בהשגחה. ברבים מצעדי חייו הוא יוכל להכיר את יד ה'. מי 
שחי עם אמונה וביטחון בהקב"ה, יראה זאת על כל צעד ושעל. זו הפסיעה 
הראשונה שלנו, להבין משהו מתוך פרשת וישב: "השבטים עסוקים במכירת 
יוסף, יוסף היה עסוק בשקו ובתעניתו... ומה הקב"ה עושה? בורא את אורו 

של משיח!".
)מתוך הספר 'יחי ראובן'(
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להודות ולהלל לשמך הגדול!
הרה"ג אשר קובלסקי שליט"א

הנה אנו באים בשעריו של החג האהוב והמואר, ימי החנוכה 
היקרים. עצם העלאת השם 'חנוכה', הוא כמו פתיחת מגירה של 
זכרונות מענגים, רגעים מרגשים, חוויות ילדות בלתי נשכחות ותחושה טובה 
התופסת כל פינה חבויה בנשמה, ופורטת על הנימים הדקים שבלבו של כל 
יהודי. תיכף יבוא הרגע הגדול, בו ניגש עם נר השמש הגבוה, ונדליק את 
הנרות. ההדלקה עצמה היא פעולה שאורכה שניות בודדות, אך היא נושאת 

בחובה מטענים למכביר של אור, של ניצחון האור היהודי על החושך.
מהותו של חג החנוכה, לשמה נתקן, אמורה בתפילת 'ועל הניסים', אותה 
אנו אומרים בכל תפילה וברכת המזון. "וקבעו שמונת ימי חנוכה אלו", למה? 

מה המטרה? באיזה תוכן הוא אמור להתמלא?
"להודות ולהלל לשמך הגדול"!

זה חנוכה! קיבלנו הזדמנות שנתית בת שמונה ימים, שמאפשרת לנו לפתח 
במעט את החשיבה, להתבונן בטוב המורעף עלינו משמים דבר יום ביומו, 
ולהודות על כך מכל הלב. כשאנו רואים את הניסים המופלאים שהתרחשו 
בימים ההם, אנו מפנימים כי גם בזמן הזה השגרה המבורכת שלנו מלאה 
במתנות משמים, ועל כך עלינו להודות. לפיכך, ניטול פסק זמן ממרוץ החיים 
השוחק, ונייחד כמה לילות בודדים לישיבה משותפת עם המשפחה ב'ערב 
לביבות', נחשוב על כל הטוב שזכינו לו - שולחן ערוך מלא בכל טוב, משפחה 
ברוכה היושבת מסביב, אוירה טובה וחגיגית - ונודה על כל הטוב הזה, לו 

אנו זוכים 365 יום בשנה!
הזמן הייחודי כל כך, המיועד והמיוחד למטרת 'להודות ולהלל', הוא העת 
המתאימה להשקיע מחשבה והתבוננות בעומק המושג 'הודאה לקב"ה'. הן 
עינינו הרואות, כי ההודאה לקב"ה יוצרת רוגע, מעניקה ביטחון, נוסכת שלוות 
נפש. הן כולנו יודעים, כי אנשים הרגילים בהודאה לקב"ה בכל עת, מסוגלים 
לעבור זמני לחץ ביתר קלות, יכולים לעבור עתות משבר בלי לאבד עשתונות, 
הם מרגישים בידיים טובות ובטוחות גם ברגעים קשים. איך? מה סוד עוצמת 

ההודאה, כנותנת כח, כמעניקת תקווה, כיוצרת ביטחון, כמרגיעת לחץ?
הרגיל בהודאה לה' על שגרת היום יום, מבטא כי כל מה שיש לו לא מובן 
מאליו. אדם שאומר 'מודה אני' מדי בוקר בחשיבה על משמעות המילים, 
מבין כי הקימה בבוקר אינה אוטומטית, מישהו מחזיר את הנשמה ומעניק 
כח לקום לעוד יום רענן ופורה. אדם שזוכר להודות מדי יום על בריאותו - 
מטמיע בנפשו כי מישהו מעניק לו את הבריאות, כמה תפילות אנו מבקשים 
כדי לזכות להתמיד בבריאות ובאריכות ימים, דווקא כי הדבר לא מובן מאליו... 
בורא עולם החליט בטובו להעניק לי בריאות, ועל כך אני מודה ומשבח 

מעומק לבי!
ואז, גם בשעת קושי והתמודדות, האדם לא כועס ולא מאבד עשתונות. 
'הרי כל מה שיש לי ניתן לי במתנה מאבא שבשמים', הוא לוחש לעצמו, 'נו, 
והיום, בנושא פלוני, אבא לא נתן לי. ומה בכך? וכי זו סיבה לכעוס? וכי זו 
סיבה להתמרמר? הרי שום דבר לא באמת מגיע לי, הכל קיבלתי במתנה, 
ועל פרט מסויים לא קיבלתי אישור מאבא, וכי זו סיבה לחוש פגוע או 
ממורמר?'. כדאי להתרגל להתבונן בכך, לשים לב כי אנו מקבלים מבורא 
עולם כל כך הרבה מתנות, בכל יום, כל היום. כשנודה על כל המתנות האלה 
- נרוויח תחושה טובה הקונה שביתה בלב, שמחת חיים שלא פוסקת בכל 

תנאי החיים, שלוות נפש ורוגע מלא בכל תהפוכות החיים!
מנגינה סוחפת...

בית הכנסת 'שתילי זיתים' בבני ברק, הוא מבתי הכנסת הוותיקים והמוכרים 
בעיר. מתפללים רבים באים בשערי בית הכנסת מדי יום, כאשר רבים מהם 
נמנים על קבוצת הזריזים המקדימים למצוות - ומתפללים עם שחר במנין 
ה'ותיקין' בשעת הנץ החמה. למתפללים אלה, סיפורנו לא יחדש דבר. הן 

הוא כבר התפרסם בקרבם בשעת מעשה, הם היו עדים לו ממש. אך עבורנו, 
סיפור זה יכול להוות תמרור מאיר עיניים.

במנין ה'ותיקין' בבית הכנסת, עובר לפני התיבה הרב עזרא מזרחי, הוא 
בעל המעשה, ממנו שמענו אותו לפרטיו. כבר יותר משני עשורים שהוא 
החזן הקבוע, בחורף כבקיץ. באופן קבוע הוא ניצב לפני התיבה, מתחיל 
בשעה היעודה לתפילה, מכבד את השם מגרונו בתפילתו המשובחת. התפילה 
- שעתה ונוסחה והחזן שלה - כה קבועים, עד שכל שינוי במתכונתם נחשב 
לחדשה מרעישה. ולכן, לפני כארבע שנים, כשהרב עזרא החליט לנהוג לזמר 
בנעימה את 'מזמור לתודה' הנאמר מדי יום בתפילת שחרית, שיתף את 
להיות שותפים  המתפללים ששמחו 

להנהגה המרגשת:
"גיליתי הלכה שאינה מפורסמת דיה, 
אך היא הלכה לכל דבר ונפסקה בשולחן 
ערוך ע"י מרן הבית יוסף. וכך הוא פוסק 
בסימן נ"א סעיף ט: 'מזמור לתודה מצוה 
למשוך אותו בנגינה ולנגן'. כלומר, שאת 
'מזמור לתודה' - מזמור ההודאה להשם 
יתברך שאנו אומרים מדי יום, צריך לשיר 
בניגון, מתוך הודאה מעומק הלב להשם 
יתברך. לפיכך, מה דעתכם כי מהיום 
ואילך נתחיל לשיר את 'מזמור לתודה'? 
זה מזמור קצר, נצמיד לו ניגון מהיר ועליז 
שלא יעכב את התפילה, ונמצאנו נשכרים 

בקיום ההלכה בד בבד עם הודאה לבורא עולם בשמחה ובהתרגשות?'.
המתפללים שמחו לשמוע את דבר ההלכה, ועוד יותר מכך - שמחו להיות 
שותפים לקיומה. אכן, כך נאה וכך יאה בשעה שמודים לבורא עולם לעשות 
זאת בניגון שמח, ולפיכך ששו על ההזדמנות להצטרף להודאה המשמחת... 
שירת ה'מזמור לתודה' היומיומית, מעולם לא הפכה לשגרה. למרות שהחזן 
כבר סיגל לעצמו ניגון קבוע, ושירת ה'מזמור לתודה' עם הקהל כבר נחשבה 
לעובדה קיימת - עדיין היא מרגשת ומשמחת את המתפללים מדי בוקר 

מחדש...
בשורה מצמררת...

חלפו כמה שבועות, שהפכו לחודשים שהצטברו ליותר משנה. החזן, הרב 
עזרא, החל לחוש כאבים לא מובנים. משככי כאבים נלקחו גם נלקחו, גם 
תורים אצל הרופא נקבעו, אך הסיבה לכאבים התכופים לא התבררה. אחרי 
תקופה, שלח רופא המשפחה את ר' עזרא לבדיקה אצל רופא מומחה, שהפנה 
אותו לבדיקות מקיפות. ר' עזרא ערך את הבדיקות, ועדיין - שום חשד לא 
התעורר בלבו. יש כאבים, עושים בדיקות, מקסימום מקבלים מרשם, לוקחים 

תרופה, וזהו...
אלא שבמקרה זה, לא זו היתה התוצאה...

כשישב הרב עזרא לפני הרופא המומחה אחרי שהגיעו התוצאות, שום דבר 
לא יכול היה להכין אותו למה שהוא הולך לשמוע. "אני לא רוצה להדאיג 
אותך מדי", אמר הרופא כשהוא מקמץ במילים, "אבל אתה צריך להיות 
במעקב, כי משהו פה לא תקין. אני מציע שבעוד שלושה שבועות תיבדק 
שוב בסדרה של בדיקות וצילומים, ולפי התוצאות אז - נדע אם החשש שלי 
מתבדה או מתאמת...". אי אפשר לומר שהמילים של הרופא לא הדאיגו את 
ר' עזרא. הרופא רמז היטב למה הוא מתכוון, למרות שניסה לקמץ במילים. 
ככל שנקפו הדקות והרופא מוסיף ומתבונן בבדיקות, החושך בעיניו הלך 
והתפשט... הוא הרכיב את משקפיו, שב ובדק, בחן והתבונן, וכל אותה עת 
יושב מולו ר' עזרא, לבו אמר לו שאינן מבשרות טובות... "אתה יודע, אני 

ואמר, פתח  הרב",  "כבוד  יהודי.  נכנס  זצ"ל,  אויערבאך  הגרש"ז   אל 
מאיים  הכלכלי  העול  אך  אברכים.  עשרות  עם  חשוב,  כולל  מחזיק  "אני 

להכריעני, נועצתי במומחה, והלה אומר שאין מנוס מלסגור את הכולל

המשך בעמוד הבא <<<

<<< המשך מעמוד קודם
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<<< המשך מעמוד קודם

כבר הרבה שנים רופא, ועדיין קשה לי להודיע לאנשים בשורות כאלה...", 
ההקדמה הזו יצרה בו את התחושה שהוא יודע מה הרופא הולך לומר, ועדיין 

הוא כסס את ציפורניו במתח...
"תשמע", פתח הרופא בניסיון להרגיע, "זה עוד לא סופי, צריך לעשות 
מעקב בעוד שלושה שבועות...", כחכח הרופא בגרונו. "קח את זה בפורפורציות", 
ניסה שוב להרגיע, "יש היום טיפולים מאוד מתקדמים, אולי לוקח זמן, אבל 
בעזרת השם אפשר לצאת מזה... איך אומרים את זה בלי להזכיר את המילה 

המפורשת – 'המחלה הנוראה'...".
בחדר השתררה שתיקה רועמת. ר' עזרא נבהל קמעא, אך לא איבד עשתונות. 
"החיים עד עכשיו היו דבש", הרהר, "תודה בורא עולם על השנים הארוכות 
והבריאות שזכיתי להן עד עתה. בוודאי, כפי שנתת לי כל כך הרבה שנים 
טובות ומאושרות, לא ייפלא מה' דבר להעניק לי אורך ימים ושנות חיים 
נוספות...". הוא יצא מהרופא בצעדים מדודים, אך בוטחים ומחוזקים. בפיו 

פיזם את הניגון המוכר ל'מזמור לתודה'...
חלפו שבועיים, שבועיים ויום, שבועיים ושלושה ימים. ר' עזרא מתכונן 
לבדיקה באמצעי ייחודי - מדי בוקר הוא מרנן ביתר התרגשות 'מזמור לתודה', 
וגם באמצע היום הוא לא פוסק מלחשוב על כל הטוב שגמל עמו השם עד 

עתה, מתוך ביטחון וחיזוק שחסד השם לא יעזבנו גם מעתה ואילך...
נוף גלילי מדהים...

ביום שלפני הבדיקה, באמצע התפילה, 
ניעור בו ברק, ניצוץ של תקוה. 'מזמור 
לתודה', הוא שורר בקול, כמנהגו מדי יום 
בשנים האחרונות. 'גם ברגעים האלה אני 
מודה לך בורא עולם', הרהר, 'כי יש כל 
כך הרבה טוב שעשית אתי...'. באותו רגע, 
נצנץ בו רעיון, אותו קם וביצע מיד אחרי 
התפילה. הוא הודיע כי ייעדר מסדר יומו, 
ומיהר לצאת לצפת, להשתטח על ציונו 
יוסף' זי"ע, לחלות פני  של מרן ה'בית 
בורא עולם בציון הקדוש של מחבר השולחן 

ערוך וקובע ההלכה היהודית...
מיד כשהגיע לצפת ועלה לציונו של 
יוסף', נפרץ סכר דמעותיו. הוא  ה'בית 
הודה מעומק הלב בהתרגשות ובבכי על 
זכה, על  והטובות להן  השנים היפות 
המשפחה שזכה להקים, על החיים ועל 
הבריאות ועל הפרנסה ועל כל מה שיפה 
ותקין, ואולי הוא שגרתי אבל באמת שהוא 

לא מובן מאליו... ואחר כך, שפך את דאגתו מפני הבדיקה ביום המחר על 
הציון הקדוש בצפת. בין הרי הגליל והנופים המשכרים עמד והתחנן על 
נפשו, על נפש ילדיו הזקוקים לאבא בריא, על בריאותו ועל הבדיקה מחר...

ואז, פרצה מפיו הזעקה: 'מרן הבית יוסף! הלכות רבות קבעת ופסקת, ועם 
ישראל מקפיד לקיימן. אך הלכה אחת לא מפורסמת דיה, ההלכה כי יש 
לשיר ב'מזמור לתודה', הלכה אותה אימצתי בכל לבי, וכבר כמה שנים שאני 

משורר מדי בוקר את 'מזמור לתודה' בהתרגשות רבה...'
הרי הגליל דממו סביבו, אף נפש חיה לא היתה בסביבה. העצים הנידו 
ענפיהם ברחמים, אך הוא לא הביט סביבו, כולו מרוכז בזעקה: 'לא הסתכלתי 
מה יאמרו, גיליתי את ההלכה הזו ופעלתי על פיה, וזיכיתי עוד יהודים 
ממתפללי המנין שהצטרפו אליי, והחלו גם הם מודים להשם בשירה ובזמרה 
מדי בוקר, כפי שפסקת. אנא, למען אוכל לקדש שם שמים בהמשך הודאה 
מעומק הלב להשם הטוב, זכני לעבור מחר את הבדיקה למישרין, ויתברר 

כי לא גידול ולא מחלה, לא דאגה ולא חולי, רק בריאות רווחה ושמחה!'
ר' עזרא סיים את תפילתו המרגשת בכמה פרקי תהלים, וגם שם - למרות 
שלא היתה זו שעת תפילה, שב ושורר בהתרגשות את 'מזמור לתודה', ולא 
נחה דעתו עד שעמד ורקד סביב הציון בהודאה מרגשת לבורא עולם. רק 
כשחש כי הוא רגוע יותר, סמוך ובטוח בחסד השם ובישועתו, שם פעמיו 

חזרה לבני ברק.
ריקוד בחדר הרופא...

הגיע יום המחר, הבדיקה נערכה במכון רפואי מתקדם ונבחר, והחלה 
ההמתנה לתוצאות. ר' עזרא ממתין במתח ובחרדה, אך גם בביטחון ובאמונה. 

הוא לא מפסיק להתפלל, אך פיו גם אינו פוסק מלהודות...
ואז הוא נקרא אל הרופא - - - 

"תשמע, בכל הקריירה הרפואית שלי, לא היה מקרה כזה. זה מאוד מוזר, 
אין לי הסבר, אבל אלה הנתונים". אמר הרופא, והחווה בידיו על הצילומים: 
"ראה, זה הצילום מלפני שלושה שבועות. אתה רואה כאן וכאן גידול, ופה 
- מסביב - אלו גרורות. כך נראית המחלה", הרופא נשם עמוקות והמשיך: 
"והנה, עכשיו בוא נביט בצילום מאתמול. אתה רואה כאן וכאן? אין לא גידול 
ולא זכר ממנו. גם הגרורות אינן, ואפילו בדיקות הדם תקינות...זה פשוט לא 
ייאמן!", קרא לפתע הרופא בקול רם, "איך זה יכול להיות שאתה אותו בן 
אדם? איך יתכן שגידול נעלם, שגרורות אובדות, שהגוף שלך חזר להיות 
תקין ובריא כלא היה? גם אחרי טיפולים אנחנו לא מקוים בכלל לתוצאות 
כאלה, על אחת כמה וכמה בלי טיפול, ועם גידול שהיה נראה מתפשט ללא 

אבחנה...".
הרופא הוסיף עוד כמה משפטי התפעלות, עד ששם לב שר' עזרא כבר לא 
שומע אותו... הוא פשוט היה שקוע בשירתו, בניגון האהוב והמוכר והיומיומי, 
'מזמור לתודה', מכל הלב, ברגש רב, כמעט יוצא בריקוד בחדרו של הרופא...
'מזמור לתודה' הוא לא תפילה, לא בקשה, לא תחנונים. 'מזמור לתודה', 
הוא פרק קצר, שפשוט אומר תודה, מביע בפסוקיו הודאה לבורא עולם על 

כל הטוב והחסד שגמל עמנו.
זה שצריך להודות להשם כאשר טוב לנו - זה פשוט, אך סיפורו של ר' 
עזרא מאיר וזועק שלא רק אז. ההיפך, ההודאה היא כלי רב עוצמה להפוך 

כל גזירה, התודה לבורא עולם היא דרך ייחודית לפתוח שערי שמים!
אז 'מזמור לתודה' נשורר ברגש, כי זו ההלכה וכך נאה וכך יאה. אך חשוב 

שנפנים נזכור ונדע:
בכל עת מצוא יש לנו הזדמנויות. 'מודים' בברכת שמונה עשרה, פרקי 
תהלים, פסוקי דזמרה, בכל ברכה במשך היום ובעוד אינספור הזדמנויות. 
צריך רק לחשוב, להתבונן, ולומר מכל הלב: 'תודה אבא שבשמים שזכינו 
להיות הילדים האהובים שלך. תודה על כל הטוב שאתה מרעיף עלינו - 
תודה שהעולם מלא בחמצן שנותן לנו חיים, תודה שזכיתי לקום בבוקר...'. 
ואם קיבלנו גם משפחה ברוכה, ואם זכינו גם בילדים מתוקים, ואם אנו 
בריאים, ואם פרנסתנו מצויה - הרי אין אנו מספיקים להודות ולהלל: 'תודה 
על המשפחה הברוכה והפורחת, על הילדים הנפלאים, על הבריאות האיתנה 
ועל הפרנסה המצויה. תודה על כל הטוב שאתה מרעיף עלינו בטובך הגדול, 

תודה שזכינו להיות בנים שלך הנהנים משולחנו של אבא...'
אפשר לבקש, אפילו רצוי, אך כמה חשוב להודות ולהלל, כי זה כל החנוכה! 

המוצץ שאבד...
אל הגאון רבי שלמה זלמן אויערבאך זצ"ל, נכנס יהודי נשוא פנים, וביקש 
להסיח את אשר לבו. "כבוד הרב", פתח ואמר, "אני מחזיק כולל חשוב, בו 
לומדים עשרות אברכים המתעלים בתורה. אך העול הכלכלי הרובץ על כתפיי 
מאיים להכריעני, כל חודש אני מוצא עצמי בלחץ נוראי מהיכן יבוא הכסף, 
עד שאני לא מצליח לישון רגוע בלילות... נועצתי במומחה גדול, והלה אומר 
שאין מנוס מלסגור את הכולל, להרגיע את הלחץ הנפשי הכבד עליי. האם 

עליי לנהוג כך? האם לקבל את דבריו?".
רבי שלמה זלמן הרהר קלות, והשיב: "אכן כן, עליך לצאת מהלחץ בו אתה 
נתון, כבד עליך הדבר מאוד. אך האם דווקא זה הפתרון? הבה ואציע לך 
פתרון חילופי...". האיש עשה אוזנו כאפרכסת, ורבי שלמה זלמן פרש את 
הצעתו המפתיעה: "עשה לך מנהג טוב. טול פנקס קטן אותו תוכל להחזיק 
בכיסך בכל עת, ותן לו כותרת 'פנקס ההודאות'. בכל יום, בכל פעם שתרגיש 
שהלך לך טוב, בכל פעם שתחוש כי השם הצליח דרכך - תרשום את הפרט 
הזה בפנקסך. לפני כל תפילה, הוצא את הפנקס החוצה והתבונן בו לכמה 
רגעים, למען תדע על מה לכוון ב'מודים'... כי ככל שתתרגל להודות לו - 
תוטמע בך ההבנה כי הוא הנותן לך כח להצליח בכל מעשיך ופעליך, וכפי 
שהוא עוזר לך בכל הדברים האמורים בפנקס - הוא בוודאי יעזור לך גם 

בדרכך למלגות האברכים...".
האיש הודה לרב, ומיד בצאתו רכש פנקס קטן, בו נכתבו שורות צפופות: 
"בדיוק כשהגעתי למכולת הגיעה משאית, ובה חלב טרי", "כשבחנתי את 
בני גיליתי שהבחור עושה חיל בלימודו", "בתי חזרה הביתה עם תעודה 
מצטיינת", "מישהו שלח לי פתאום 2000 שקל לכולל", וגם – "מצאתי את 
המוצץ הנעלם של הקטן!". תוצאות הפנקס הקטן, חוללו פלאים. האיש שב 
לחיי רוגע ושלווה, והמשיך במלאכתו מתוך בטחון ואמונה. וגם בכולל היתה 

הרווחה, מלאכת גיוס הכספים היתה קלה בהרבה...
זה כוחה ועוצמתה של הודאה. היא מחברת לבורא עולם, פותחת את 
השערים, מעניקה בטחון ונוטעת תקוה. בימי החנוכה, הבה נפתח את הפנקס 
שלנו, נרשום בו את נקודות האור הרבות כל כך, ונודה עליהן מעומק הלב!

"בתי חזרה 
הביתה עם 

תעודה 
מצטיינת", 

 "מישהו שלח
לי פתאום 2000 

שקל לכולל", 
וגם – "מצאתי 

את המוצץ 
הנעלם של 

הקטן!".



16info@dirshu.co.il | 02-560-9000 | יו"ל ע"י 'דרשו' - קרן עולמית לחיזוק ועידוד לימוד התורה

ארוחת הצהריים הכפולה של ה'אמרי אמת' מגור זיע"א
הרב ישראל ליוש

ים" )בראשית ל"ז, ל"ד( נוֹ יָמִים רַבִּ ל עַל בְּ תְאַבֵּ "וַיִּ
רש"י מביא את דברי הגמרא במגילה דף י"ז ע"א, שיעקב אבינו 
התאבל על יוסף עשרים ושתים שנה, כנגד השנים שהיה בבית לבן, 
ונמנע בהם מלכבד את אביו ואמו. והגמ' שם מבארת שעל י"ד 
השנים שקדמו לבית לבן, שבהן נטמן בבית המדרש של שם ועבר, 
לא נענש יעקב, משום שהלך ללמוד תורה, ומכאן נלמד ש'גדול 

תלמוד תורה מכיבוד אב ואם'.
והקשו המפרשים, שהרי גם הליכת יעקב לבית לבן היתה במצוות 
אביו ואמו, כי הם רצו שיתרחק מעשיו וישא אשה מבנות לבן, וא"כ 

כיון שעשה כן בציווים, מדוע נענש על שלא כיבדם?
הרבינו בחיי בפרשת תולדות מתרץ, שדעתם של יצחק ורבקה 
הייתה שיעקב ייקח את לאה ויחזור מיד, אבל הוא נתן עיניו ברחל 
ואמר "אעבדך שבע שנים ברחל", ואם כן, כל הזמן ששהה שם יותר 

בשביל רחל היה מרצונו ולא מחמת ציווי הוריו, וע"כ הוא נענש.
ובאסיפת זקנים תי' באופן אחר, שהרי לכאורה יש להקשות עוד, 
מה הראיה מכך שיעקב לא נענש על השנים הראשונות, שגדול 
תלמוד תורה יותר מכיבוד אב ואם, הרי יתכן שהוא לא נענש עליהן 
כי הוא הלך לשם בציווי אביו כדי לברוח מעשיו, ולא משום שלמד 
בהם תורה. אלא י"ל שבאמת על הכ"ב שנים הראשונות לא מגיע 
ליעקב להיענש, כי בי"ד שנים הראשונות עסק בלימוד תורה, ובי"ד 
הבאות התעכב בבית לבן במצוות אביו כדי לישא אשה, ורק על 
הח' שנים שלאחר מכן: שש שנים שעבד אצל לבן, ושנתיים ששהה 
בדרך, צריך היה להיענש. אלא שאינו דומה שמונה שנים ראשונות, 
לשמונה שנים שלאחר כ"ב שנה שלא ראה את אביו, ואפי' שעל 
השנים הראשונות אינו צריך להיענש, מ"מ צריך להיענש בחומרה 
יותר על הח' שנים, כי הן היו אחר שנים רבות שלא ראה את אביו, 
ולכן נענש שלא ראה את יוסף כ"ב שנה, י"ד שנים יותר מח' שנים, 
וא"כ מכך שהוסיפו לו רק י"ד שנה על הח' שנים, ולא כ"ח שנים 
כנגד כל השנים שהוא התעכב מלהיות אצל אביו, משמע שגדול 
תלמוד תורה יותר מכיבוד אב ואם, כי את השנים הללו שלמד תורה 

לא הוסיפו על הח' שנים.
•••

 5:00 קול עבר בעיירה: "על כל יהודי העיירה להתייצב בשעה 
בבוקר בכיכר העיר המרכזית, מצוידים במזוודה אחת בת עשרה 
ק"ג בלבד, אתם עוברים למחנה עבודה", אמרו להם הגרמנים. 
חלקם כבר שמעו אי אלו שמועות על הרג והשמדה, לא האמינו 
לדברי הנאצים וידעו כי הם יובלו גם כן להשמדה, ה"י, אך רובם 
האמינו להם והחלו לארוז כמה שיותר חפצים יקרי ערך והכרחיים 
לחיים. היו שתפרו כסף בכיסים, הכניסו זהב לעקבים, או בלעו 
יהלומים על מנת להקיאם בדרך. הם לבשו בגד על בגד כדי להציל 
כמה שיותר חפצים מהבית, או כדי להתגונן מפני הקור פן יבוא, 

כי מי יודע אולי יגלו אותם לסיביר.
"אבא שלי" – סיפר אחד הניצולים היחידים מאותה עיירה – "לא 
התנהג כמו כולם, הוא לא ארז בגדים ולא החביא כסף וזהב, הוא 
קרא לי וביקש ממני שאגהץ לו את החולצה. הבטתי בו בעיניים 

רחמניות ואמרתי לעצמי 'הוא כנראה לא מבין לאן פנינו מועדות', 
'אבא' - זעקתי אליו - 'לשם מה אתה זקוק לחולצה מגוהצת? 
אנחנו הולכים להיהרג, או במקרה הטוב לעבוד בכפיה עבודות 
פרך!', 'בכל אופן', אמר לי אבא, 'גהץ לי בבקשה את החולצה'. 
כשסיימתי ביקש ממני אבא שאצחצח לו את הנעליים, ותמהתי עוד 
יותר, 'אבא! לא חבל 
על הזמן?! עוד מעט 
עלינו כבר להתייצב 
ארזנו  ולא  בכיכר, 
כלום!'. אבא לא התייחס 
להערותיי, לבש את 
את  ענב  החולצה, 
עניבתו והמשיך להסתדר 
כאילו הוא הולך לחתונה. 
כשסיימתי לעשות 
את כל בקשותיו של 
לב  שם  הוא  אבא, 
לתמיהתי והסביר לי: 
'ראה בני! האנשים 
שלוקחים איתם כסף, 
זהב ויהלומים, אינם 
יודעים שהגרמנים 
רו  ישאי לא  ימ"ש 
אצלם כלום, הכל הם יבזזו להם או לפני המוות או אחרי המוות, 
אני לעומת זאת נתתי לך כעת מתנה יקרה שתציל את חייך, נאמר 
בתורה' – המשיך אבא – ''כבד את אביך ואת אמך למען יאריכון 
ימיך', בזכות הכיבוד אב שעשית ברגעים יקרים אלו, בעזרת ה' 

ינצלו חייך'.
"עומד אני כעת לפניכם בחתונת נכדי" – סיים הניצול את סיפורו 
– "חי וקים, כמעט יחיד מכל העיירה שלי, ובטוחני שזכות זו של 
כיבוד אב בשעה גורלית כל כך, היא זו שעמדה לי בשעות המלחמה 

הקשות, כברכתו של אבי ז"ל.
•••

האדמו"ר מגור בעל ה'אמרי אמת' זצ"ל, נסע פעם ברכבת יחד 
עם אמו. הם ישבו בשני קרונות נפרדים, האדמו"ר ישב עם תלמידיו 
ועסקו בלימוד תורה, ואילו היא ישבה בקרון אחר עם נשים שליוו 

אותה.
במשך הנסיעה אכל הרבי ארוחת צהריים, בירך ברכת המזון וחזר 
ללמוד עם תלמידיו. אמו שלא ידעה שהוא כבר אכל, נכנסה כעבור 
זמן קצר אל הקרון בו ישב האדמו"ר ואמרה לו: "בני, עליך לאכול 
ארוחת צהריים!", האדמו"ר לא השיב לה דבר, ניגש אל המזוודה, 

הוציא משם כיכר לחם ושוב נטל ידיו, אכל ובירך.
נמצאנו למדים כבוד אם עד היכן, הוא היה יכול להסביר לה שזה 
עתה סיים לאכול ארוחת צהריים, אבל הוא בחר שלא לסתור את 

דבריה כלל, הוא קיים אותם במלואם, ללא טענות ומענות.

מגוהצת?  לחולצה  זקוק  אתה  מה  "לשם   – אליו  זעקתי   - "אבא" 
פרך!". עבודות  בכפיה  לעבוד  הטוב  במקרה  או  להיהרג,  הולכים   אנחנו 

"בכל אופן", אמר לי אבא, "גהץ לי בבקשה את החולצה!"
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'אִידִישֶע פַאלְק וועקְט זִיך אוֹף" זעק הרב מפוניבז', זעקה שעוררה הדים רבים!
הרב בנימין גולד

דָם" )בראשית ל"ז, כ"א(  לֵהוּ מִיָּ צִּ מַע רְאוּבֵן וַיַּ שְׁ "וַיִּ
ראובן הציל את יוסף מידי אחיו שדנוהו למיתה, והשליכוהו לבור 
מלא עקרבים ונחשים. עולה התמיהה העצומה, וכי בזה הציל אותו 
ממוות, והרי השליכו לבור מלא עקרבים ונחשים, שבוודאי ימיתוהו?
האור החיים הקדוש מתרץ קושיא זו באחד מיסודות היהדות – 
האדם הוא בעל בחירה ורצון, ולכן יכול הוא להמית גם את מי שלא 
נתחייב מיתה בידי שמים, מה שאין כן חיות רעות שאין שייך אצלן 
בחירה, לא יוכלו לפגוע באדם שלא נתחייב מיתה משמים, ובזה 
ביאר כוונת הפסוק "ויצילהו מידם", שראובן הציל את יוסף מיד 
אחיו, שלהם יש בחירה ויכולים להמיתו גם אם לא נתחייב מיתה, 

ונתנו לחיות רעות נחשים ועקרבים, 
שהם לא יכולים להמיתו אם לא נתחייב 

לכך מן השמים.
ואלו הם דברי הגמרא בברכות )לג.(: 
"מעשה במקום אחד שהיה ערוד מזיק 
את הבריות, באו והודיעו לרבי חניינא 
בן דוסא, אמר להם הראו לי את חורו, 
הראו לו את חורו, נתן עקבו על פי 
החור ויצא הערוד ונשכו ומת הערוד, 
נטלו רבי חנינא על כתפו ובא לבית 
המדרש, ואחר לחכמים: 'ראוי בני, אין 

הערוד ממית אלא החטא ממית'".
מי שלא נגזר עליו עונש מיתה מן 
השמים, אין חיה רעה יכולה לפוגעו 
שהרי "אין הערוד ממית אלא החטא 

ממית"!
•••

אחד מרגעי השיא בכנסיה הגדולה 
של אגודת ישראל בשנת תרצ"ז, שהתקיימה בעיר במרינברד, היו 
דבריו הנרגשים של הגאון מפוניבז', רבי יוסף שלמה כהנמן זצ"ל, 
שהשאירו רושם עז בלב כל הנוכחים. לאחר ימים ארוכים של דיונים 
מקיפים בבעיות שונות של העם היהודי, אשר היו אז על הפרק, 
הגיעה עת הנעילה, שעת קבלת החלטות והסקת מסקנות. במעמד 

נשגב זה נתכבד הרב מפוניבז' לשאת את דבריו וכה אמר: 
"משל לבית שפרצה בו דליקה, ובפנים נמצא אדם ישן על מיטתו, 
הבית עולה בלהבות ומבחוץ עומדים השכנים ומתווכחים כיצד 
להציל את האיש, ניסיון להוציא את המיטה עם האיש הישן נכשל, 
מכיוון שהמיטה רחבה יותר מפתח הבית, סופו של דבר הובאו 
למקום גרזנים וקרדומות ופועלים החלו לשבור את מזוזות הפתח 

כדי להרחיבו, אדם חכם שנקלע למקום שאל לפשר הדבר? משהוסבר 
לו הענין נזדעק האיש וקרא לעבר המתגודדים סביב הבית: "שוטים 
שכמותכם! מדוע הנכם מבזבזים זמן יקר? הרי עד שתסתיים מלאכת 
ההריסה, יתכן שכבר לא יהיה את מי להציל! העירו את האיש הישן 

ויקום על רגליו ויצא בכוחות עצמו וימלט מן הסכנה!". 
"גם אנו", אמר הרב מפוניבז', "דומים לאנשים ההם, הנה אנו 
יושבים כאן זה כמה ימים ומחפשים דרכים כיצד ניתן להציל את 
עם ישראל מצרותיו ומבעיותיו, אחי ורעי!" זעק הרב מפוניבז' 
מקירות ליבו, "הקרקע בוערת מתחת לרגלינו, עלינו לטפל במקור 
הבעיה, מקור כל הצרות, הוא החטא! ואם עם ישראל ישוב בתשובה 
שלימה לא תהיינה יותר צרות! לא נצטרך לטכס עצות! מכאן צריכה 
לצאת הקריאה", זעק בהתרגשות "'אידישע פאלק וועקט זיך 

אוף!!" )עם ישראל התעורר!!( )ילקוט לקח טוב(.
•••

הגה"צ רבי חיים טודרוס הרשלר זצ"ל, מדמויותיה הבולטות 
של שכונת שערי חסד שבירושלים, התעקש גם לעת זקנותו על 
אף חוליו הכבד, לעמוד בתפילת שמו"ע, וגם לאחר הפצרות 
מרובות של בני המשפחה, וטענתם שהדבר מסוכן עבורו כי הוא 

עלול ליפול, לא וויתר על זה בשום אופן.
פעם אחת אירע שנפל בעת התפילה, וחשבו בני משפחתו לנצל 
את המקרה, אמרו לו: "הלא רואה אתה בצדקת דברינו אליך, 
שמחמת חולשתך נפלת, וע"כ מעתה אסור לך לעמוד בתפילת 
שמו"ע!". אך הצדיק רבי חיים בשלו: "מה שנפלתי הפעם אינו 
אלא מחמת דבר אחר, כי בכל יום מתפלל אני תפילה קודם 
התפילה, שאוכל להתפלל היטב ושלא אפול חלילה, והפעם 
מחמת שהיה כלי שאינו נקי על ידי, לא יכולתי להתפלל תפילה 
זו ולכך נפלתי!". הנה לנו ראיה נכונה כי אין הערוד ממית אלא 
החטא,  לכל צרה יש סיבה רוחנית, ואין לטבע שליטה על צרות 

האדם וייסוריו.
הסתכלות נוספת של אחד מבעלי היראה האמתיים בדור האחרון: 
מסופר על מרן בעל ה'לב אליהו', הגה"צ רבי אליהו לאפיאן זצ"ל, 
שבבואו פעם לישיבת קמניץ, נפל בירידתו במדרגות, ונשאר לשבת 
עליהן. כמה אנשים שראו את הדבר חשו אליו, שמא אינו מרגיש 
בטוב ולכן אינו קם מעצמו. נענה ר' אליהו זצ"ל ואמר: "ב"ה הכל 
בסדר, ומה שלא קמתי מהמדרגות הוא משום שכעת יושב אני 
וחושב מפני מה נפלתי?!". הראיה אצלם הייתה חדה וברורה 'כין 
אין הערוד ממית אלא החטא', ולכל דבר יש כתובת בהתנהגותו 

של האדם ובמצבו הרוחני. 
)אהל משה(

 מדוע סרב רבי אליהו לופיאן לעזרת האנשים
שבאו לעזור לו לקום כשנפל בגרם המדרגות?

קבל את הגיליון ישירות למייל
<<<  dirshu@dirshu.co.il :שלח מייל >>>
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מה בין שברי בקבוק שמן זית ישן לחזרתו בתשובה שלימה של גביר העיירה
הרב אהרון כהן

"להשכיחם תורתך ולהעבירם מחוקי רצונך"
מסופר על גבאי צדקה שהגיע לאיטליה כדי להתרים כסף לטובת מוסדות 
תורה בירושלים ת"ו, מקום מושבו היה אצל אחד הגבירים הגדולים, הגבאי 
היה מופתע מהעושר בארמונו של הגביר, מנורות קריסטל השתלשלו מהתקרה, 
על רצפת השיש היו פרושים שטיחים מפוארים, השולחן היה ערוך בכלים 

מפוארים וכך הלאה והלאה.
לפתע הוא שם לב לדבר מוזר מאד, חנוכיית זהב ענקית היתה במזנון 
וסמוך לה היו מונחים שברי בקבוק, תמה הגבאי מה הקשר בין שברי הזכוכית 
לארמון שכזה, הגביר שראה את הגבאי משתומם, שאלו: "בטח הנך מתפלא 

מה עושות כאן הזכוכיות הישנות?!"
אכן כן, ענה לו הגבאי, השיב לו הגביר: "אני חייב לשברים אלו את כל 
עולמי... הם יקרים לי יותר מכל הזהב והכסף שהינך רואה בביתי", תוך כדי 

שהוא מסביר לגבאי את פשר הדברים החל לגולל את סיפורו:
נולדתי בהולנד, למדתי שם בישיבה, חשבתי שאשאר שם כל ימי חיי, אך 
כשהגעתי לגיל מצוות, בר מצוה, הגיע אלי מכתב מסבי שגר באיטליה, וביקש 
ממני שאני הנכד הבכור, יבוא לעזור לו בחנותו תקופה קצרה, היות והוא 
אינו חש בטוב, הורי הסכימו ואף עודדו אותי לנסוע, כך מצאתי את עצמי 
עוזב את עולם התורה ועובר לחיי מסחר, עזרתי לסבי בחנות מבוקר ועד 

ערב, אבל לצערי מצבו של סבי החמיר ולאחר זמן מה הוא נפטר.
הייתי כבר שקוע בעולם המסחר, ההצלחה האירה לי פנים, נהנתי מכל 
רגע שהרווחתי במו ידי, עסקי פרחו מיום ליום, פתחתי סניפים רבים, הודעתי 
להורי שאני נשאר באיטליה היות והייתי עסוק בלנהל את העסק מבוקר עד 

לילה,
 הצעד הראשון של הידרדרותי היה כאשר הייתי מאד טרוד בעבודה ונאלצתי 
לוותר על תפילת ערבית, לא חלף זמן רב ודילגתי על שחרית בתירוץ שזה 
וגם מנחה כבר לא התפללתי,  גוררת עבירה  רק היום, כמובן שעבירה 
ההידרדרות היתה במדרון תלול מאד, עד כדי שלא נשאר בי שמץ של יהדות, 
לאחר זמן התחתנתי, נולדו לי ילדים, שגם הם לא היה להם שום זיק של 
יהדות בעקבות זה שלא חינכתי אותם בדרך של אבי וסבי, והנה יום אחד 
כשהלכתי ברחוב, ראיתי קבוצה של יהודים משחקים, לפתע שמעתי זעקה 
נוראה, התקרבתי למקום וראיתי ילד ממרר בבכי ומסביבו ילדים שמנסים 
להרגיעו, ניגשתי אל הילד ושאלתי אותו, מה קרה לך? ענה לי הילד תוך כדי 
שעיניו אדומות מבכי ובקול בוכיה אמר לי: "אני בצרה צרורה! מה אגיד 
לאבא?!" מה קרה, אולי אני יכול לעזור לך? שאל הגביר, אולם הילד שהיה 
בסערת רגשות לא הצליח להוציא מילה מפיו, חבריו הסבירו לי שהילד הגיע 

ממשפחה עניה, אביו חסך במשך תקופה ממושכת פרוטה לפרוטה עבור 
בקבוק שמן זית כדי שיוכל להדליק את נרות חנוכה בהידור, והיום אחרי 
הצהרים הוא שלח את בנו לקנות לו את השמן, כשהוא מזהיר את בנו שלא 
יתעכב בדרך ויבוא ישר הביתה כדי שהבקבוק חס וחלילה לא יישבר, אמנם 
הוא קנה את הבקבוק, אך 
כשראה את חבריו שכח 
מאזהרותיו של אביו ותוך 
נשבר  הבקבוק  דקות 

לרסיסים.
לבי נתמלא צער ורחמים 
על הילד, אמרתי לילד 
שיתלווה אלי לחנות ושם 
קניתי לו בקבוק שמן זית 
שהיה גדול בהרבה יותר 
חזר  האושר  מהקודם, 
לילד וכל הילדים השתתפו 
בשמחתו, המשיך הגביר 
לספר לגבאי: בדרכי הביתה 
באותו ערב המשיכו להדהד 
באוזני המילים "מה אגיד 
לאבא? מה אגיד לאבא?

חלף בי הבזק של הדהוד, 
חשבתי על עצמי, "באמת, 
מה  לאבא??  אגיד  מה 
שבשמים  לאבא  אגיד 
שהפקיד בידי נשמה יקרה 
וציוה עלי לשמור עליה, מה אומר לאבא אחרי פטירתי? הרי הפניתי עורף 

ליהדות! איזה תירוץ אומר לאבא שבשמים ביום הדין?!
בו במקום חזרתי למקום שהילדים שהו בו, אספתי את שברי הבקבוק 
מהרחוב, אספתי אותם ולקחתי את זה לביתי, עוד באותו הלילה, לתדהמתם 
של אשתי וילדיי הדלקתי את נר החנוכיה, מה שלא עשיתי כבר שנים רבות.

בכל לילה שעבר הדלקתי נר נוסף, התבוננתי בנרות המרצדים, ובליבי הרבה 
תקווה, נזכרתי בהורי, בביתי ובילדותי.

בחנוכה התחילה הדרך חזרה שלי לשורשי היהדות ולקיום המצוות, עכשיו 
אתה מבין מדוע כה יקרים בעיני שברי זכוכית אלו?! סיים הגביר את דבריו 

בהתרגשות רבה.

לפתע הוא שם לב לדבר מוזר, חנוכיית זהב ענקית היתה במזנון 
וסמוך לה היו מונחים שברי בקבוק, תמה הגבאי מה הקשר בין 

שברי הזכוכית לארמון שכזה...

קו השיעורים של דרשו
עכשיו במספר חדש וקליט

שמרו ב'אנשי הקשר' שלכם

077-2222-666 או 4992*
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מדוע נתבע יעקב אבינו על שביקש לישב בשלווה? •
כיצד הצילה את יוסף ''דמות דיוקנו של אביו''? •
מדוע אהב יעקב את יוסף מכל אחיו, ועשה לו כתונת פסים? •
לשם מה סלסל יוסף בשערו? •

כל התשובות בספר 'דרש דוד על התורה והמועדים' לרכישה התקשרו 02-5609000

הרב צבי וינברג // פנינים על פרשת השבוע

בְךְּ אתֹוֹ אָבִיו" )בראשית ל"ז, ל"ה( נָיו ... לְנַחֲמוֹ וַיְמָאֵן לְהִתְנַחֵם... וַיֵּ קֻמוּ כָל בָּ "וַיָּ
ופרש"י - וימאן להתנחם. אין אדם מקבל תנחומין על החי וסבור שמת, 

שעל המת נגזרה גזירה שישתכח מן הלב, ולא על החי.
כתב בעל ההפלאה בפנים יפות, שהגזירה שהמת משתכח מן הלב, זו לא 
סתם גזירה, אלא הסיבה היא בגלל שהמת כבר לא בחיים, ולכן הוא לא 
מתגעגע אל האנשים שנותרו בחיים, ולכן זה משתכח אצלם, אבל במקום 
שהם סבורים שהוא מת ובאמת הוא חי, כמו אצל יוסף שחשבו שהוא מת 
אבל הוא היה בין החיים, אז יוסף עורר געגועים אל אביו, ובגלל שיש כמים 
פנים לפנים לא יתכן שיעקב יתנחם, כי הוא מרגיש שהמת מתגעגע אליו 

ובכה"ג ליכא גזירה שישתכח מן הלב.
ובקובץ ועדים מרבי שלמה הופמן זצ"ל )עמ' 137( מביא את דברי הפנים 
יפות ואמר: זאת אומרת אם אתה מתגעגע ואין לך תשובה, אז לאט לאט 
הגעגועים שלך יחלשו וישתכחו מן הלב, אבל כשאתה מתגעגע והוא חי, הוא 
ירגיש את הגעגועים ואתה תקבל בחזרה את הגעגועים ולכן לא שייך שיתנחם.
ורואים שהגעגועים עוברים מרחקים אדירים 'מחברון לקהיר' זה מרחק 

של מאות קילומטרים, 
חוקי  משום שזה 
הטבע. בכל מקום 
בעולם אם מישהו 
יעורר אליך אהבה, 
שנאה, קנאה, "אתה 

תרגיש". 
עוד לומדים מכאן: 
אנשים  לפעמים 
חושבים שישקרו 
ויצליחו לרמות, אבל 
מכאן אתה למד לא 

שאסור לשקר אלא שזה לא עוזר לשקר, אמרו ליעקב 'יוסף מת' וזה לא עזר, 
הוא מיאן להתנחם ולא נרגע, כי באמת יוסף התגעגע אליו והוא הרגיש, ע"כ.

"וְיוֹסֵף הוּרַד מִצְרָיְמָה..."  )בראשית ל"ט, א'(
המהר"ל בס' נצח ישראל )פ' ל"ד( מתייחס לאי מציאת מקומם של עשרת 
השבטים, ומביא טענה מבני אדם שכיון שחכמי האומות כתבו מקום ומקום 
בכל ישוב הארץ, ואין 
עוד שום מקום שלא 
נרשם בספריהם, והכל 
נודע להם, ואין מקום 
שידוע עשרה שבטים, 
לא  כרחך שהם  על 

קיימים כבר.
והשיב, שאין ראיה 
שיש  ואפשר  מזה, 
בעולם שלא  מקום 
נודע להם כי מפסיקים 
ההרים, ועובדא שמקרוב 

נמצא מקום אחד, והם קוראים לו "עולם חדש" )בשנת רנ"ט קרא רב החובל 
אמריקו ליבשת זו "עולם חדש" ונקראת אמריקה על שמו( שלא נודע מקדם, 

וכך אפשר שימצאו מקום עוד שיש שם בני אדם ואי אפשר לבא אליהם.
ומכל שכן כי הגלות הזה של עשרת השבטים מה שהגלה אותם למדינה 
אחרת, הוא בשביל גזירת השם שגזר עליהם "וישליכם לארץ אחרת כיום 
הזה", והדבר הזה גזירה מן השם יתברך שלא יהיו נודעים ולא יתחברו ביחד, 
עד עת קץ, ולא קודם. לכך, כמו שגזר הפירוד והפיזור על ישראל בכל קצווי 
ארץ, כך גזר ההבדל והפרישה אלו מאלו, ולא יתחברו ביחד עד עת קץ, שאז 

יתאחדו לגמרי, ולא קודם לכך.
וממשיך המהר"ל, שיראה שבשביל כך היה נבדל יוסף, שממנו שבט אפרים, 
שהוא עיקר עשרת השבטים מאחיו, ולא היו יודעים מקומו כלל. והיה זה 

גזירה מאת השם יתברך שלא יהיה נודע להם. 
וכל ענין זה סימן לעתיד, שיהיו עשרת השבטים בארץ אחרת נבדלים 

מישראל אחיהם, עד עלות הרצון לחבר אותם ביחד.

איזה כלי תקשורת היו מקהיר לחברון?

מדוע לא מוצאים את עשרת השבטים?
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 ¯„Â‰Ó ß‰¯Â¯· ‰˘Óß ËÒ

ßÌÈÈÁ ıÙÁß ¯ÙÒ

ÌÈÎ¯Î ≤ ßÌÈ„ÚÂÓ „Â„ ˘¯„ß

ÛֶÒֶÎִÓ ˙ÂÏÁÏ ÔÈÎÒ

‰ÏÂ„‚‰ ‰Ï¯‚‰Ï ÌÈÒÈË¯Î ≤
Áßß˘ μ∞Æ∞∞∞

ÌÈ˘„ÂÁ ±∏x ˘„ÂÁÏ Áßß˘ ≤∞ ÒßßÚ ‰ÓÂ¯˙·

Áßß˘ ≥∂∞ Îßß‰Ò

מקבלים:

מתנה בשווי 514 ש''ח

''ח113
 ש

מתנה בשווי 514

מסלול מס'

 ¯„Â‰Ó ß‰¯Â¯· ‰˘Óß ËÒ

ßÂ˘¯„ß „Á‡ Í¯Î· ß‰¯Â˙ È˘ÓÂÁ ‰˘ÓÁß

ßÌÈÈÁ ıÙÁß ¯ÙÒ

ÛֶÒֶÎִÓ ‰‚ÂÚÏ ‰˘‚‰ ÛÎ

‰ÏÂ„‚‰ ‰Ï¯‚‰Ï ÌÈÒÈË¯Î ≤
Áßß˘ μ∞Æ∞∞∞

ÌÈ˘„ÂÁ ±∏x ˘„ÂÁÏ Áßß˘ ≤≥ ÒßßÚ ‰ÓÂ¯˙·

Áßß˘ ¥±¥ Îßß‰Ò

מקבלים:

מתנה בשווי 533 ש''ח

''ח1115
 ש

מתנה בשווי 533

מסלול מס'

מתנה בשווי 508 ש''ח

 ¯„Â‰Ó ß‰¯Â¯· ‰˘Óß ËÒ

ßÔÂ˘Ï‰ ˙¯ÈÓ˘Â ÌÈÈÁ ıÙÁß ËÒ

ÛֶÒֶÎִÓ ˙ÂÏÁÏ ÔÈÎÒ

‰ÏÂ„‚‰ ‰Ï¯‚‰Ï ÌÈÒÈË¯Î ≤
Áßß˘ μ∞Æ∞∞∞

''ח1114
 ש

מסלול מס'מתנה בשווי 508

ÌÈ˘„ÂÁ ±∏x ˘„ÂÁÏ Áßß˘ ≤∞ ÒßßÚ ‰ÓÂ¯˙·

Áßß˘ ≥∂∞ Îßß‰Ò

מקבלים:

מתנה בשווי 320 ש''ח

 ¯„Â‰Ó ß‰¯Â¯· ‰˘Óß ËÒ

ßÂ˘¯„ß ˙‡ˆÂ‰·

‰ÏÂ„‚‰ ‰Ï¯‚‰Ï ÒÈË¯Î

Áßß˘ μ∞Æ∞∞∞

''ח111
 ש

מתנה בשווי 320

מסלול מס'

ÌÈ˘„ÂÁ ±≤x ˘„ÂÁÏ Áßß˘ ≤∞ ÒßßÚ ‰ÓÂ¯˙·

Áßß˘ ≤¥∞ Îßß‰Ò

מקבלים:

ÌÈ˘„ÂÁ ±∏x ˘„ÂÁÏ Áßß˘ ≤μ ÒßßÚ ‰ÓÂ¯˙·

Áßß˘ ¥μ∞ Îßß‰Ò

מקבלים:
ßÂ˘¯„ß „Á‡ Í¯Î· ß‰¯Â˙ È˘ÓÂÁ ‰˘ÓÁß

ÛֶÒֶÎִÓ È˙¯˜ÂÈ ÚÈ·‚

ÛֶÒֶÎִÓ ‰‚ÂÚÏ ‰˘‚‰ ÛÎ

ÛֶÒֶÎִÓ ˙ÂÏÁÏ ÔÈÎÒ

‰ÏÂ„‚‰ ‰Ï¯‚‰Ï ÌÈÒÈË¯Î μ
Áßß˘ μ∞Æ∞∞∞

מתנה בשווי 594 ש''ח

''ח115
 ש

מסלול מס'מתנה בשווי 594

 ¯„Â‰Ó ß‰¯Â¯· ‰˘Óß ËÒ

ÛֶÒֶÎִÓ È˙¯˜ÂÈ ÚÈ·‚

‰ÏÂ„‚‰ ‰Ï¯‚‰Ï ÌÈÒÈË¯Î ¥
Áßß˘ μ∞Æ∞∞∞

ÌÈ˘„ÂÁ ±∏x ˘„ÂÁÏ Áßß˘ ≤∑ ÒßßÚ ‰ÓÂ¯˙·

Áßß˘ ¥∏∂ Îßß‰Ò

מקבלים:

מתנה בשווי 650 ש''ח

''ח116
 ש

מתנה בשווי 650

''ח1116מסלול מס'
 ש

מתנה בשווי 1.052

מסלול מס'

ÌÈ˘„ÂÁ ≤∞x ˘„ÂÁÏ Áßß˘ ≥μ ÒßßÚ ‰ÓÂ¯˙·

Áßß˘ ∑∞∞ Îßß‰Ò

מקבלים:
¯„Â‰Ó ß‰¯Â¯· ‰˘Óß ËÒ

 
ßÂ˘¯„ß „Á‡ Í¯Î· ß‰¯Â˙ È˘ÓÂÁ ‰˘ÓÁß

ßÔÂ˘Ï‰ ˙¯ÈÓ˘Â ÌÈÈÁ ıÙÁß ËÒ

ÛֶÒֶÎִÓ È˙¯˜ÂÈ ÚÈ·‚

ÛֶÒֶÎִÓ ‰‚ÂÚÏ ‰˘‚‰ ÛÎ

ÛֶÒֶÎִÓ ˙ÂÏÁÏ ÔÈÎÒ

Áßß˘ μ∞Æ∞∞∞ ‰ÏÂ„‚‰ ‰Ï¯‚‰Ï ÌÈÒÈË¯Î ∑

מתנה בשווי 1.052 ש''ח

''ח117
 ש

מסלול מס'מתנה בשווי 1.052

ÌÈ˘„ÂÁ ≤∞x ˘„ÂÁÏ Áßß˘ ≥μ ÒßßÚ ‰ÓÂ¯˙·

Áßß˘ ∑∞∞ Îßß‰Ò

מקבלים:
¯„Â‰Ó ß‰¯Â¯· ‰˘Óß ËÒ

 
ßÂ˘¯„ß „Á‡ Í¯Î· ß‰¯Â˙ È˘ÓÂÁ ‰˘ÓÁß

ßÌÈÈÁ ıÙÁß ¯ÙÒ

ß„Â„Ï „ÚÂÓß ˘„Á‰ ¯ÙÒ‰

ÛֶÒֶÎִÓ È˙¯˜ÂÈ ÚÈ·‚

ÛֶÒֶÎִÓ ‰‚ÂÚÏ ‰˘‚‰ ÛÎ

ÛֶÒֶÎִÓ ˙ÂÏÁÏ ÔÈÎÒ

Áßß˘ μ∞Æ∞∞∞ ‰ÏÂ„‚‰ ‰Ï¯‚‰Ï ÌÈÒÈË¯Î ∑

מתנה בשווי 1.052 ש''ח
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ÌÈ˘„ÂÁ ±∏x ˘„ÂÁÏ Áßß˘ ≤μ ÒßßÚ ‰ÓÂ¯˙·

Áßß˘ ¥μ∞ Îßß‰Ò

מקבלים:
ßÂ˘¯„ß „Á‡ Í¯Î· ß‰¯Â˙ È˘ÓÂÁ ‰˘ÓÁß

ÛֶÒֶÎִÓ È˙¯˜ÂÈ ÚÈ·‚

ÛֶÒֶÎִÓ ‰‚ÂÚÏ ‰˘‚‰ ÛÎ

ÛֶÒֶÎִÓ ˙ÂÏÁÏ ÔÈÎÒ

‰ÏÂ„‚‰ ‰Ï¯‚‰Ï ÌÈÒÈË¯Î μ
Áßß˘ μ∞Æ∞∞∞

מתנה בשווי 594 ש''ח

''ח115
 ש

מסלול מס'מתנה בשווי 594

 ¯„Â‰Ó ß‰¯Â¯· ‰˘Óß ËÒ

ÛֶÒֶÎִÓ È˙¯˜ÂÈ ÚÈ·‚

‰ÏÂ„‚‰ ‰Ï¯‚‰Ï ÌÈÒÈË¯Î ¥
Áßß˘ μ∞Æ∞∞∞

ÌÈ˘„ÂÁ ±∏x ˘„ÂÁÏ Áßß˘ ≤∑ ÒßßÚ ‰ÓÂ¯˙·

Áßß˘ ¥∏∂ Îßß‰Ò

מקבלים:

מתנה בשווי 650 ש''ח

''ח116
 ש

מתנה בשווי 650

''ח1116מסלול מס'
 ש

מתנה בשווי 1.052

מסלול מס'

ÌÈ˘„ÂÁ ≤∞x ˘„ÂÁÏ Áßß˘ ≥μ ÒßßÚ ‰ÓÂ¯˙·

Áßß˘ ∑∞∞ Îßß‰Ò

מקבלים:
¯„Â‰Ó ß‰¯Â¯· ‰˘Óß ËÒ
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 הרה"ג מרדכי הלוי שוורצבורד שליט"א
מורה הוראה נאות שמחה – מודיעין עילית

הלכתית  זווית 
ב'דף היומי'

בענין סרוק פאות הראש
שבועות דף ב:

בהתרגשות רבה, רבבות המוני בית ישראל מסיימים מסכת מכות 
ומתחילים מסכת שבועות. 

בסיעתא דשמיא נפתח במה שדנו הפוסקים, כיצד מותר לסרק את פאות 
הראש, הרי ע"י הסרוק ודאי שייתלשו לו כמה שערות, והגוזז שתי שערות 
מן הפאות עובר באיסור גלוח הפאות, ושנינו במשנה במסכת נזיר פרק 
ו', שהנזיר מותר לו לחפוף שיערו ולא לסרוק, כיון שע"י הסרוק בהכרח 
ייתלש לו שיער, ואף שאינו מתכוון לתלוש, מ"מ אסור כדין פסיק רישא 

ולא ימות, שדבר שבהכרח יעשה ע"י פעולתו אין בו היתר של דבר שאינו 
מתכוון.

והנה התוס' בתחילת מסכת שבועות )דף ב:( כתבו, דגלוח הפאות שונה 
מגלוח הזקן, שבעוד שאיסור הסרת הזקן והוא רק בתער, הפאות אסורות 
בגילוח גם במספרים כעין תער, ויש מהראשונים שסוברים שגם פאות 

לא נאסרו רק בתער, יעוין בחיי הריטב"א שהביא דעות בזה.
ולמעשה השו"ע )יו"ד סימן קפ"א( הביא את שתי הדעות, וכתב שיש 

לחוש לדברי המחמירים לאסור גלוח הפאות במספרים.
הגאון רבי עקיבא איגר זצ"ל, מעורר בגיליון הש"ס על התוס' )בדף ב: 
ד"ה חייב(, שלפי דבריהם שאיסור גלוח הפאות הוא גם במספרים, 
ונפסק בשו"ע לחוש לזה, יוצא שיהיה אסור לסרק את פאות הראש, 

וסיים שצריך עיון לדינא.
וכן כתב בתשובה )ח"ה סי' ס"ג( שיש להתעורר ולתמוה, איך מצינו 
ידינו ורגלינו בסרוק פאות הראש, והוסיף דאין לפטור מטעם דבר שאינו 
מתכוון, שהרי בסרוק הווי פסיק רישא שבוודאי יתלוש, וכדמצינו בנזיר 

שאסור לו לסרוק את שערות ראשו.
החתם סופר השיבו )בשו"ת חיו"ד סי' קל"ט(, שלא ראינו לרבותינו 
שנזהרו מלסרק את הפאות, וגם שראה לרבו הגדול הגאון החסיד שבכהונה, 
רבי נתן אדלר זצוק"ל, שעשה כן בעצמו, א"כ בוודאי  הדבר מותר אלא 
שצריך טעם, וכתב שמצאנו שתי הלכות שנחלקו בהן הראשונים, האחת: 
האם איסור גלוח הפאות הוא גם על מקצת הפאות, או רק כשמגלח את 
כל הפאות? והרמב"ם סובר שהשיעור עד שיישארו ארבעים שערות, ולפי 
שיטה זו מותר לסרק את הפאות באופן שגם אם ייתלשו כמה שערות 
עדיין יישארו ארבעים שערות, אלא שעל היתר זה לבד אין לסמוך, שהרי 
השו"ע פוסק שאסור לגלח מכל השטח של הפאות )ונתבאר באריכות 

בגיליון הקודם(.
עוד נחלקו האם האיסור הוא רק בתער, או שפאות אסורות גם במספרים? 
וגם בזה פסק השו"ע שיש להחמיר. ממילא אף שכל הלכה בעצמה פוסק 
השו"ע להחמיר, אבל את שתי ההלכות ביחד בוודאי אין להחמיר, והוכיח 
מזה שהמשנה אומרת שאסור לנזיר לסרק שערות ראשו, ואם באמת 
אסור לסרק את הפאות למה המשנה מדברת רק בנזיר? יותר היה צריך 
להשמיע שכל אדם אסור לו לסרק את הפאות משום תלישת שיער! אלא 
וודאי שמותר לסרק את הפאות, או מצד שהאיסור רק בתער או מצד 
שאין איסור לגלח את מקצת מהפאות, ובזה אף שכל הלכה בעצמה 
נוהגים בה להחמיר, בסרוק ניתן להקל, כיוון שיש את שתי הסיבות גם 

יחד.
ובזה מקיים את מנהג ישראל שמקילים לסרק את פאות הראש.

לפי מה שנתבאר שאוסרים גלוח הפאות גם שלא בתער, יש לאלו 
שמגלחים זקנם להיזהר מאוד שלא יגלחו את השיער שצומח כנגד האוזן 
שהוא מפאות הראש, ואם מספרים במקום זה עם מכונת תספורת צריך 
להקפיד שיהיה מספר גבוה, וחשוב לדעת שהדבר משתנה בסוגי המכונות, 
ויש מכונות שמספר מסויים קטן מסוג אחר, לכן יש להיזהר שלא להיכשל 

באיסור תורה.

לו  ודאי שייתלשו  כיצד מותר לסרק את פאות הראש? הרי ע"י הסרוק 
כמה שערות, והגוזז שתי שערות מן הפאות עובר באיסור גלוח הפאות!

קבל את הגיליון ישירות למייל
<<<  dirshu@dirshu.co.il :שלח מייל >>>
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חייגו: 077-2222-666 או 4992*

קו השיעורים של 'דרשו' - לחייג, ללמוד, לדעת

שיעורי 'דף היומי בהלכה' באידיש ובצרפתית

 לשמוע את הניוז היומי 'הפותח בכל יום'. תכנית יומית בענייני דיומא משולבת עם:
הלכה יומית, סיפורי צדיקים, פינת התחזקות ועוד... בהגשת הרב אברהם פוקס - שלוחה 3

תכנית מרתקת על פרשת השבוע משולבת בסיפורים מדהימים 
בהגשה משותפת של שלום יכנס ומשה הרמן - שלוחה 7

 האזנתם לשיעור ב'דף היומי בהלכה' ויש לכם שאלה? -
הקישו 8 ותועברו לשיחה עם רב שישמח לענות לשאלותיכם

חדש!

חדש!

חדש!

חדש!

 קו השיעורים של 'דרשו'
מתחדש עבורכם!
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 העלון מופץ לזיכוי הרבים, אנא הימנעו מקריאה בשעת התפילה וקריאת התורה 

 חלה שנפלו ממנה פירורים – האם נחשבת כשלֵמה?
 קריאה לאור החשמל ללא 'שׁוֹמֵר'

ולמי אסור להנות ממלאכה שעשה גוי בשבת?
מצות 'לחם משנה'

ן, שהיה יורד ביום שישי בכמות כפולה. ודין זה נקרא 'לחם •  בשבת וביום טוב מברכים המוציא על שתי חלות, כזכר למָּ
נֶה". י לָקְטוּ לֶחֶם מִשְׁ ִ שּׁ ִ יּוֹם הַשּׁ משנה', על שם הכתוב: "וַיְהִי בַּ

את מצוַת לחם משנה, יש לקיים לכתחילה בשני לחמים שלֵמים. וחלות שנפלו מהן חתיכות קטנות ופירורים לאחר • 
האפייה, כמצוי – המנהג להחשיבן כשלֵמות.

על פי הקבלה, יש להניח את שתי החלות של לחם משנה זו על גבי זו בשעת ברכת המוציא, ובליל שבת לבצוע את • 
החלה התחתונה, וביום השבת – את העליונה.

מי שאין באפשרותו כלל לסעוד בליל שבת סעודת פת – יאכל ביום שלוש סעודות, שמתוכן לפחות שתי סעודות פת; • 
ובלילה, יקדש על היין, ויאכל מיני מזונות, ולפחות ישתה רביעית יין.

ה' גזֵרת 'שמא יַטֶּ
נר שמן, אסור להטותו בשבת, משום שקירוב השמן אל הפתילה מגביר את בעירת הנר, ויש בכך איסור 'מבעיר'. וגזרו • 

חכמים שלא לקרוא לאור הנר, מחשש שיַטה את הנר על מנת להֵטיב את אורו.
נעילת ויטרינה שהנרות מונחים בה – יש אומרים שמשמשת כהיכר לאיסור שבת, ומתירה את איסור הקריאה לאור • 

הנר; ויש חולקים; ואם המפתח ביד אחֵר, ניתן להקל. 
 הנרות המצויים בימינו – יש שמתירים לקרוא לאורם בשבת; ויש שאוסרים. וכן נחלקו הפוסקים לעניָן אור החשמל, • 

ומנהג רוב ישראל להקל. 
הממנה 'שומֵר' לשעת קריאתו לאור הנר בשבת, דהיינו שישגיח עליו ואם יראה שעומד לעשות מלאכה להטבת אור • 

הנר ימענהו מכך – רשאי לקרוא.
שניִם הקוראים יחד בספר אחד – רשאים לקרוא לאור הנר. ונחלקו הפוסקים אם היתר זה הוא רק לצורך מצוה, או אף • 

לצורך של רשות.
מאכל הטעון בדיקה מחרקים, אסור לבודקו לאור הנר; אך אם מדובר במאכל שאינו מוחזק בהימצאות חרקים, ואינו • 

טעון אלא הצצה קלה לוודא שהוא נקי – מותר לעשות זאת לאור הנר.
בליל יום הכיפורים מותר להתפלל לאור הנר, כיון שאימת היום מוטלת על האדם, ולא יבוא לעשות מלאכה בהיסח • 

הדעת. ויש אומרים שמותר גם ללמוד ביום הכיפורים לאור הנר.
ל תינוק לאור הנר, יחצוץ •  נרות השבת – צריך לנהוג בהם כבוד. ולכן אין להניח כנגד הנרות דבַר טינוף; ואם צריך לחַתֵּ

בגופו בין הנרות לתינוק.

הנאה ממלאכת גוי בשבת
גוי שעשה בשבת אחת מל"ט מלאכות דאורייתא בשביל ישראל, אסור לכל אדם להנות מהמלאכה; ואם עשה הגוי • 

עבור ישראל אחד מאיסורי שבת דרבנן – אסורה ההנאה רק למי שהמלאכה נעשתה עבורו, וכן לבני ביתו ולאורחיו, 
כיון שמסתבר שדעת הגוי גם עבורם. אולם, אם אין גוף הישראל נהנה מהמלאכה, והגוי עושה את המלאכה על דעת 

לקבל שכר – מותר להנות מהמלאכה.
גוי שהדליק אור בשבת לצורך עצמו, או לצורך חולה שיש בו סכנה – מותר לכל אדם להנות ממלאכתו, כיון שמדובר • 

במלאכה אחת הנעשית עבור אדם אחד כמו עבור מאה.


